
 



   

Vážení spoluobčané,  

jsou tomu již dva roky, co jsem usedl do křesla starosty našeho města. Je tu proto opět příležitost 
na malou rekapitulaci uplynulého období. Ve zpravodaji z loňského prosince jsem vás informoval 
o tom, co máme v plánu v roce 2004. Pojďme si to trochu osvěžit.  

Avizovali jsme školní hřiště, kanalizaci a vodovod do Rodova, renovaci omítek Důchodu, stěhování 
knihovny a zlepšení údržby veřejné zeleně.  

Školní hřiště jsme před letními prázdninami otevřeli a provoz vcelku bez problému funguje ke 
spokojenosti dětí i veřejnosti. Realizace vodovodu a kanalizace do Rodova se sice posunula oproti 
původnímu záměru, ale v říjnu bylo staveniště konečně předáno dodavateli díla a práce započaly. 
Co se týká knihovny, v září jsme dali majiteli zámku ing. Mizerovi výpověď z nájemní smlouvy tak, 
aby nájemní vztah skončil do konce letošního roku. Skončila vnitřní rekonstrukce v Důchodu. 
Do takto vzniklých nových prostor je k začátku prosince přestěhována Městská knihovna. Jistě 
jste si všimli, že Důchod dostal i důstojný kabát. K údržbě veřejných prostranství jsme v letošním 
roce začali využívat nezaměstnaných evidovaných na Úřadu práce v Hradci Králové. Domnívám 
se, že je to krok správným směrem. V průběhu roku město pořídilo od firmy TEROP, s. r. o. nový 
víceúčelový stroj zn. John Deer, který rovněž přispěl ke zkvalitnění údržby městské zeleně.  

Od počátku se snažíme vést politiku naplňování našich společných záměrů a ne politiku 
prázdných slov a slibů. Jsem rád, že s většinou zastupitelů sdílíme obdobné názory na chod města. 
Proto může docházet k úspěšné realizaci stanovených záměrů. Samozřejmě, že tak náročné 
projekty se neobejdou bez určitých střetů a výměn názorů, ale to vše posouvá chod města tím 
správným směrem. Cenným artiklem v tomto směru je výměna informací a vůle komunikovat na 
různých úrovních řízení města. Pokud se má někdo seriozně vyjádřit k určitému záměru či 
problému, musí být dobře informován.  

Jestliže si máte vy, občané města Smiřice, utvořit ucelený a objektivní obrázek o chodu města, 
musíte být také dostatečně seznámeni s problematikou. Proto se snažíme i na této úrovni 
o otevřenou politiku směrem k občanům. Jako v říjnu 2003, tak i letos v říjnu se konalo veřejné 
setkání představitelů města s občany. Tato setkání mohou oběma stranám přinést užitek, a proto 
na ně navážeme i v roce příštím.  

Souběžně s realizací výše uvedených záměrů jsme se museli vypořádat i s dalšími úkoly, které 
přinesla doba. V lednu 2004 jsme od Královéhradeckého kraje převzali pečovatelskou službu a od 
1. 7. 2004 také Dům penzion pro důchodce. Obě tyto aktivity kraj dotoval cca 1,1 milionem korun.  

Pokračujeme také v administrativním kolotoči přípravy těžby štěrkopísku v katastrálním území 
Smiřic. V současné době je stanoven dobývací prostor k těžbě a město pečlivě připravuje s právní 
kanceláří JUDr. Rudoleckého smluvní dokumenty, které městu zajistí solidní finanční příjem a to 
bez kapitálového vstupu. Ložisko štěrkopísku by se mělo těžit cca 50 let, z čehož první etapa je 
plánována na dobu cca 15 let. Jedná se o lokalitu za líhní firmy Mach (bývalá velkovýkrmna 
prasat Gigant) směrem k Lochenicím.  

S ohledem na všechny tyto aktivity se máme co otáčet a samozřejmě tím nesmí být ohrožen 
běžný chod města. Je náročné všechny tyto záměry zvládnout za tak krátkou dobu, jakou jsme si 
předsevzali. Je proto třeba si otevřeně říci, že se ještě v roce 2005 budeme muset uskromnit 
v oblasti rekonstrukcí chodníků a komunikací tak, abychom zdárně dokončili rozplánované 
i zahájené akce.  



Jsme pod velkým časovým tlakem a v ohni kritiky některých občanů. Přes to se domnívám, že 
hospodaříme dobře. Jsme připraveni za krátké období zvládnout spoustu práce. Někomu je to 
trnem v oku, snaží se řadu informací zkreslovat a některé naše kroky zpochybňovat. Dokonce se 
jeden ze zastupitelů nechal na veřejnosti slyšet, jak nesmyslnou investicí byla výstavba školního 
hřiště. Vždyť přece v EU se údajně dělají taková hřiště úplně jinak.  

Na můj dotaz, co ho k takovým tvrzením vede, mi řekl: „Vůbec tam nechodí smiřické děti, školy 
toto hřiště nevyužívají a chlapi, kteří v sobotu hrají na hřišti fotbal, roztrhali sítě. To jsem zvědav, 
kdo to bude platit. Měl by ses tam jít, starosto, taky někdy podívat!“  

Takto může hovořit jen uražená ješitnost a člověk, který o tom nic neví. Takto pan zastupitel 
poděkoval všem, kteří se podíleli na vybudování školního hřiště, na které všichni čekali dlouhé 
roky, a rovněž těm, kteří se určitě z našeho pohledu dobře starají o jeho údržbu, přijímání 
rezervací a další. A k té hmotné škodě na sítích by měl dotyčný vědět, že na hřišti bylo na 
rezervačních poplatcích letos vybráno cca 18 tis. Kč, z čehož jsme si mohli dovolit pořídit fukar na 
listí v ceně cca 12 tis. Kč a jistě ještě zbude na sítě za cca 1 500 Kč.  

Je na vás, občanech, abyste dobře sledovali a rozlišovali, co se skrývá za tím či oním tvrzením. 
Nechytejte se informací z ulice. Málokdy se zakládají na pravdě a mají většinou posloužit jen 
jednomu účelu. Proto zde ještě zmíním jednu důležitou informaci a tou je skutečnost, že město 
mělo na svých bankovních účtech k datu 30. listopadu 2004 stav finančních prostředků ve výši 
6 milionů 965 tisíc Kč. I v tomto případě byste mohli zaslechnout „zaručenou zprávu“, že město se 
zadlužuje.  

Nyní už ale otočme plachty jiným směrem. Nerad bych vás otrávil kritikou v závěru roku. Proto 
bych vám všem chtěl popřát hezké prožití nastávajících svátků vánočních, hodně zdraví, pohody, 
štěstí a vzájemné tolerance v nadcházejícím roce.  

Luboš Tuzar, starosta města  

 

 

  

Vážení spoluobčané,  

období adventu přináší příležitost k zamyšlení a ohlédnutí za 
uplynulým rokem. Minulý měsíc tomu bylo dvacet let, co jsme 
se s rodinou z Hradce Králové přistěhovali do Smiřic. Našli jsme 
zde domov i přátele. Od té doby se mnohé změnilo, důležité je, 
že dobří přátelé zůstávají. Pro mě osobně byl uplynulý rok zvlášť 
významný. Změnila jsem profesi a začala pracovat pro město. 
Musím přiznat, že začátky byly krušné. A proto bych právě teď 
chtěla poděkovat nejen rodině, ale i svým přátelům a kolegům 
na úřadu, kteří mi v mé práci pomáhají.    

Přeji vám všem klidné Vánoce a v roce 2005 jen vše hezké.  

Mgr. Věra Hottmarová 
tajemnice Městského úřadu Smiřice 

  

 

  



 

 

 

  

 

Z jednání městské rady:  

 RM souhlasí se záměrem pronajmout od 1. 1. 2005 na dobu 5 let dětskou a gynekologickou 
ordinaci na adrese Kršovka 477, cena v souladu s platnou legislativou.  

 RM projednala žádosti ředitelky MŠ a souhlasí:  
1. s uzavřením provozu MŠ na dobu 5 dnů v době od 27. 12. do 31. 12. 2004.  
2. s nákupem robotu do kuchyně MŠ podle přiložené nabídky.  
3. s převodem částky 104 000,– Kč z rezervního fondu do fondu investičního.  

 RM projednala žádost Soukromé speciální školy pro žáky s více vadami Daneta, s. r. o., 
Hradec Králové o úhradu neinvestičních výdajů na žákyni E. M., trvale bytem Smiřice, 
Gen. Govorova 552 a souhlasí s příspěvkem na neinvestiční výdaje na rok 2005 ve výši 
5 000,– Kč. V případě žákyně R. P., bytem Smiřice, Palackého 101 RM nesouhlasí 
s příspěvkem na neinvestiční výdaje na rok 2005, neboť tato žákyně nemá na uvedené adrese 
trvalý pobyt.  

 RM projednala žádost SK Smiřice o finanční příspěvek ve výši 5 000,– Kč na cestu starších 
žáků SK Smiřice do Prahy a s poskytnutím příspěvku souhlasí.  

 RM projednala návrh smlouvy o dílo v hodnotě 26 000,– Kč mezi Městem Smiřice a Odborem 
Klubu Českých turistů Horal Ústí nad Orlicí, týkající se cykloturistického značení tras vedených 
ve správním obvodu města Smiřice a souhlasí s uzavřením smlouvy. Tento výdaj bude kryt 
z příspěvku Královéhradeckého kraje na podporu cestovního ruchu.  

 RM projednala žádost Diakonie Broumov o likvidaci cca 40 ledniček v ceně cca 7 000,– Kč 
a žádosti nevyhověla.  

 RM projednala návrh bytového odboru na zakoupení vysavače (ofukovače) listí na školní 
hřiště. Jelikož by byl tento výdaj částečně pokryt provozními příjmy, RM souhlasí s nákupem 
tohoto zařízení i s ohledem na možnost jeho využití v oblasti úpravy veřejných prostranství.  

 RM projednala žádost p. Přemysla Andrýse, který provozuje webové stránky s fotografiemi 
Smiřic a Holohlav, využít historické fotografie v majetku města pro tyto účely. RM souhlasí za 
podmínky, že fotografie budou žadateli protokolárně zapůjčeny s ohledem na ochranu 
autorských práv. 

 Vozidlo Škoda Forman HKK 81–73, zapůjčené občanskému sdružení Obecný zájem 
k zajišťování pečovatelské služby, je už v havarijním stavu. Město chce proto zakoupit nový 
osobní automobil pro potřeby města. Vozidlo Škoda Felicia combi HKO 76–26, užívané 
doposud úřadem, by bylo na základě nájemní smlouvy poskytnuto občanskému sdružení 
k výše uvedeným účelům. Vozidlo Škoda Forman HKK 81–73 by bylo prodáno. RM pověřuje 
starostu města opatřením minimálně tří nabídek prodejců osobních automobilů značky 
Škoda.  

 RM souhlasí se zřízením živnostenského listu na poskytování technických služeb městem 
právnickým a fyzickým osobám.  

 RM projednala dopis několika občanů Rodova týkající se nevhodného chování mládeže 
v objektu autobusové zastávky v Rodově. RM doporučila prověření možnosti demolice 
zastávky. Dále RM doporučila uskutečnění dotazníkového šetření k této problematice.  
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V rámci dotazníkového šetření v Rodově se vrátilo na MěÚ 32 anketních lístků (z toho byl 
1 neplatný), 17 občanů se vyslovilo pro ponechání stávajícího stavu, 9 občanů pro demolici 
a 5 občanů navrhovalo jiná řešení. RM proto rozhodla ponechat objekt zastávky ve stávajícím 
stavu.  
RM pověřuje odbor správní a ŽP prořezem lip v okolí zastávky.  

 RM projednala žádost p. P. o umožnění trvalého přístupu na parcelu č. 340/12 přes obecní 
pozemek. RM souhlasí za podmínky zamezení vstupu cizím osobám do areálu základní školy 
a vybudování následných vrat na náklady p. P.  

 RM projednala zamítavé rozhodnutí Komise pro majetkové pohledávky podle oddílu 9 (6). 
Dohody německého fondu ve věci kompenzace za ztrátu majetku utrpěnou Městem Smiřice 
za 2. světové války a pověřila místostarostu podáním návrhu řešení na příštím zasedání RM.  

 RM projednala žádost Svazu dobrovolných hasičů o zakoupení publikace „Historické stříkačky 
– pýcha a chlouba hasičů“ a vyslovila souhlas. RM také souhlasí s nákupem požadovaných 
hadic v ceně cca 10 000,– Kč.  

 RM projednala problematiku vybudování parkovacích míst u školního hřiště a s touto 
investicí souhlasí. Finanční prostředky budou přesunuty z bytového odboru.  

 RM projednala problematiku svozu větví jednotlivými občany do areálu psího útulku 
a vzhledem k nekázni občanů ruší tento způsob likvidace biologického odpadu. Občané mají 
možnost obrátit se na odborné firmy (např. firma RUND disponuje štěpkovači).  

 RM projednala a souhlasí s uzavřením mandátní smlouvy č. 01-KAN/2004 mezi Městem 
Smiřice a VaK Hradec Králové, a. s., jejímž předmětem plnění je stavební dozor při akci 
„Dostavba kanalizačního systému obcí Smiřice, Holohlavy a Rodov“.  

 RM projednala organizační stránku akce Smiřický hrnec v roce 2005 a v následujících letech 
a pověřuje organizačním zajištěním a přípravou ředitelku Městského kulturního střediska ve 
Smiřicích. RM projednala návrh rozpočtu akce Smiřický hrnec v roce 2005 ve výši 235 000,– 
Kč. RM pověřuje ekonomický odbor zapracováním výše uvedené částky do rozpočtu města 
na rok 2005.  

 RM projednala návrh odboru správního a životního prostředí na instalaci mechanické 
překážky ve vjezdu do nádvoří zámku. RM souhlasí s uzavřením vjezdu po 16.00 hodině.  

 RM ukládá odboru správnímu a ŽP řešení dopravní situace ve dvoře u lékárny (omezení 
vjezdu, ZTP).  

 RM projednala dodatek smlouvy č. 81/217/2004 s firmou KOBLA, jejímž předmětem je 
úprava termínu dokončení akce „Smiřice, areál zámku – obnova fasády Důchodu“ do 
15. 11. 2004. RM souhlasí s uzavřením tohoto dodatku.  

 RM projednala smlouvu o dílo s firmou STAVO & SACHS na akci „Parkoviště z recykláže 
u školního hřiště ve Smiřicích“. RM souhlasí s jejím uzavřením.  

 RM projednala nájemní smlouvu s ing. Jiřím Machem na pronájem části trafostanice pro 
potřeby útulku pro psy. RM souhlasí s uzavřením smlouvy.  

 RM projednala žádost občanského sdružení Obecný zájem o příspěvek ve výši 10 000,– Kč – 
město by se stalo spoluúčastníkem zřízení funkce terénního sociálního pracovníka 
(streetworkera) v roce 2005. RM však poskytnutí příspěvku zamítla.  

 RM projednala žádost Filharmonie Hradec Králové o prominutí nájmu za pronájem kostela 
pro pořádání koncertu dne 25. 9. 2004. RM souhlasí se snížením ceny z 5 000,– Kč/h na 
2 500,– Kč/h. 

 RM projednala výroční zprávu Základní školy Smiřice za školní rok 2003/2004 a souhlasí 
s návrhem rozdělení hospodářského zisku dle údajů uvedených ve zprávě. 



 RM vzala na vědomí roční plán Mateřské školy Smiřice na školní rok 2004/2005. 

 RM projednala návrh nájemní smlouvy s p. M. Ch. na poskytnutí přístřeší v areálu zámku na 
dobu určitou do 31. 3. 2005 a souhlasí s uzavřením smlouvy.  

 RM projednala dopis občanů ze Sídliště, kteří protestují proti přemístění kontejneru 
z Nývltovy ulice na Sídliště. RM pověřuje odbor správní a životního prostředí přemístěním 
těchto kontejnerů do prostoru bývalého kolejiště vlečky mezi rodinné domky p. Š. a p. H. 

 RM souhlasí s uzavřením smlouvy s Krajským úřadem Královéhradeckého kraje o poskytnutí 
příspěvku ve výši 250 tis. Kč. na projekt natáčení CD, značení a rekonstrukci cyklotras 
a propagační materiály z regionu Smiřicka.  

 RM projednala žádost Územní organizace Svazu tělesně postižených Smiřice o poskytnutí 
příspěvku na rok 2005 ve výši 7 200,– Kč na ozdravné pobyty a schůzovou činnost 
s prominutím nájemného na akce pořádané v KD Dvorana. Požadavek bude řešen s ohledem 
na finanční možnosti rozpočtu roku 2005.  

 RM projednala žádost knihovnice p. L. R. o uzavření dohody o zvýšení kvalifikace formou 
tříletého kombinovaného studia na Pedagogické fakultě Univerzity Hradec Králové ve 
studijním programu Mediální a komunikační studia, studijní obor Jazyková a literární kultura. 
RM vyslovila souhlas a pověřila tajemnici uzavřením dohody s p. L. R.  

 RM projednala žádost Loutkového divadla Smiřice o poskytnutí finančního příspěvku na 
zakoupení nadílky na Mikulášskou besídku. RM souhlasí s poskytnutím příspěvku ve výši 
3 000,– Kč. 

 RM projednala cenovou nabídku svozu odpadů firmou RUND a souhlasí s uzavřením 
příslušné dohody. S ohledem na tuto skutečnost RM schvaluje ceník svozu odpadů pro rok 
2005.  

 RM projednala závěry kontroly Krajské hygienické stanice v Mateřské škole Smiřice. 
S ohledem na zjištěné nedostatky RM souhlasí s provedením investice ve výši cca 7 000,– Kč 
– náklady budou uhrazeny z rezervního fondu MŠ. Z kontroly vyplynula nutnost opravy nebo 
výměny vzduchotechniky varny. S ohledem na finanční náročnost této opravy RM pověřuje 
vedoucího bytového odboru řešením této situace – měla by se uvážit možnost spojení 
provozu školní jídelny a jídelny Mateřské školy.  

 V souvislosti s přijetím referenta sociálního odboru MěÚ na dobu určitou RM souhlasí se 
zvýšením počtu zaměstnanců Městského úřadu Smiřice s účinností od 1. 1. 2005 ze 
stávajícího počtu 33 na 34.  

 RM pověřuje tajemnici vypsáním výběrového řízení na pozici referent sociálního odboru 
Městského úřadu Smiřice s nástupem od 1. 1. 2005 na dobu určitou – na dobu trvání 
rodičovské dovolené Bc. Petry Chmelařové, vedoucí tohoto odboru.  

 RM projednala návrh vedoucí Městské knihovny Smiřice a souhlasí se zvýšením čtenářských 
poplatků s účinností od 1. 1. 2005 pro dospělé na 100,– Kč ročně, pro mládež, studenty 
a důchodce ve výši 60,– Kč ročně.  

 RM projednala změnu výpůjční doby Městské knihovny Smiřice v souvislosti s přestěhováním 
knihovny do nových prostor a stanovuje výpůjční dobu s účinností od 6. 12. 2004 takto:  

 pondělí 11.00–18.00 hodin  středa 10.00–16.30 hodin.  

 RM bere na vědomí uzavření darovací smlouvy mezi městem Smiřice a MUDr. Jiřím 
Jarolímkem, který daroval městu 5 000,– Kč na opravu varhan v kostele.  

 RM stanovila podmínky pro provoz hřiště v období od 1. listopadu do 31. března pouze za 
předpokladu příznivých povětrnostních podmínek. V tomto období je v areálu hřiště 



zpřístupněno pouze hřiště na minikopanou na základě rezervace, přičemž tato činnost musí 
být ukončena nejdéle ve 20.00 hod.  

 S platností od 1. 1. 2005 RM schvaluje poskytování finančního příspěvku na obědy důchodců 
pouze pro stravovací zařízení Školní jídelny při ZŠ Smiřice.  

 RM pověřuje místostarostu řešením situace při akci „Kanalizace Rodov“ ve vztahu na 
zemědělské aktivity nájemců pozemků, které jsou stavbou dotčeny.  

 RM vzala na vědomí zprávu tajemnice o stavu vymáhání pohledávek města k 31. 10. 2004 
a bere na vědomí vyvození zodpovědnosti za nekvalitní výkon této agendy vůči vedoucí 
ekonomického odboru pí Evě Novotné. RM projednala:  
- spis pohledávky firmy NATALIE Original, s. r. o. a souhlasí s odpisem pohledávky ve výši 

2 100,– Kč (poplatek za znečištění ovzduší),  
- spis pohledávky firmy TELEGON, a. s. a souhlasí s odpisem pohledávky ve výši 9 634,90 Kč 

(neuhrazený dobropis),  
- spis pohledávky pana A. J. a doporučuje ZM odpis pohledávky ve výši 109 500,– Kč ke 

schválení (náhrada škody).  

 RM vzala na vědomí výsledky kontroly odboru školství, mládeže a tělovýchovy Krajského 
úřadu Královéhradeckého kraje a pověřuje vedoucí ekonomického odboru zajištěním 
opatření k nápravě.  

 RM projednala a schválila plán práce Domu dětí a mládeže na rok 2005 zpracovaný ředitelem 
DDM.  

 RM projednala a doporučuje ZM ke schválení zřizovací listinu Základní umělecké školy 
Smiřice.  

 RM projednala a doporučuje ZM ke schválení zřizovací listinu Městského kulturního střediska 
ve Smiřicích.  

 RM na návrh výběrové komise pro zadání zakázky na výrobu nábytku do knihovny ruší 
výběrové řízení z finančních důvodů.  

 RM projednala stav suchého jehličnanu na sídlišti Gen. Govorova a žádá odbor správní a ŽP 
o povolení skácení.  

 RM projednala návrh obecně závazné vyhlášky č. 2/2004 o závazných částech změny 
č. 1 Územního plánu obce Rodov a doporučuje jej ZM ke schválení.  

 RM pověřuje tajemnici vypsáním výběrového řízení na pozici vedoucí ekonomického odboru 
s nástupem dle dohody.  

 

Z jednání městského zastupitelstva 2. prosince 2004:  

 MZ schválilo uzavření smlouvy o bezúplatném převodu vlastnictví č. 041 805612. Jedná se 
o převod majetku vyřazeného Ministerstvem obrany ČR.  

 Zastupitelstvo města schválilo úpravu rozpočtu č. 4 roku 2004 a rozpočtové provizorium pro 
období roku 2005. (Pozn.: Pouze rozpočtové provizorium bylo schváleno z toho důvodu, 
protože nové krajské zastupitelstvo dosud neoznámilo výši dotace pro naše město.) 

 ZM schválilo převod blíže určených pozemků z listu vlastnictví 1 – ČR na LV 10001 Město 
Smiřice.  

 ZM schválilo odpis pohledávky 109 500,– Kč dlužníka A. J. z důvodu promlčení pohledávky.  

 ZM Smiřice pověřuje starostu města zastupováním na valné hromadě VAK Hradec Králové, 
a. s. dne 8. 12. 2004.  



 ZM Smiřice schválilo zřizovací listinu Základní umělecké školy Smiřice a zřizovací listinu 
Městského kulturního střediska Smiřice.  

 Veřejné zasedání zastupitelstva města Smiřice projednalo obecně závaznou vyhlášku Města 
Smiřice č. 1/2004 o místních poplatcích ve smyslu § 84 odst. 2 písm. b) zákona č. 128/2000 
Sb.  

 ZM Smiřice ruší vyhlášku Města Smiřice č. 1/1996 o místních poplatcích a vyhlášku Města 
Smiřice č. 2/1998 o místních poplatcích za provozovaný výherní hrací přístroj. 

 Veřejné zasedání zastupitelstva města Smiřice projednalo návrh změny č. 1 Územního plánu 
obce Rodov, pořízený Městským úřadem Smiřice, odborem výstavby – ve smyslu § 84 odst. 
2 písm. b) zákona č. 128/2000 Sb.  
ZM vzalo zároveň na vědomí vyhodnocení stanovisek dotčených orgánů státní správy 
a připomínek dalších organizací k návrhu změny č. 1 Územního plánu obce (dále jen „ÚPO“) 
Rodov.  
ZM vydává obecně závaznou vyhlášku města Smiřice č. 2/2004 o závazné části změny 
č. 1 ÚPO Rodov.  

 ZM Smiřice schválilo prodej části pozemku p. č. 683/2 o výměře 110 m2 manželům R. a M. M. 
za cenu stanovenou znaleckým posudkem. Kupující dále uhradí náklady spojené s prodejem.  

 ZM Smiřice schválilo prodej pozemku p. č. 237/26 o výměře 67 m2 panu P. K. za cenu 
stanovenou znaleckým posudkem. Kupující dále uhradí náklady spojené s prodejem.  

 ZM Smiřice schválilo prodej pozemku p. č. 1154 o výměře 88 m2 a stavebního pozemku 
p. č. 1019 o výměře 1 m2 panu M. B. ml. za cenu stanovenou znaleckým posudkem. Kupující 
dále uhradí náklady spojené s prodejem.  

 ZM Smiřice schválilo prodej pozemku p. č. 237/25 o výměře 89 m2 manželům P. a V. J. za 
cenu stanovenou znaleckým posudkem. Kupující dále uhradí náklady spojené s prodejem.  

Pozn.: K prodeji pozemků vznikla diskuse, ze které vyplynula nutnost jednotného postupu při 
stanovení ceny za 1 m2. Cena pro všechny případné zájemce o zakoupení pozemku z majetku 
města bude stanovována jednotně znaleckým posudkem.  

 ZM Smiřice schválilo Kontrolní řád výborů ZM Smiřice.  

 ZM Smiřice bere na vědomí zápis č. 2/04, zápis č. 3/04 a zápis č. 4/04 z kontroly provedené 
kontrolním výborem ZM Smiřice na Městském úřadu Smiřice.  

 V části zasedání zastupitelstva města věnované diskusi ing. Ema Baboráková navrhla, aby se 
znovu posoudila vhodnost realizace tzv. obchvatu města, který by měl procházet nad 
železniční tratí mezi Smiřicemi a Holohlavami přes malý stadion na současný nový most přes 
Labe. Tato stavba by odvedla velkou část tranzitní dopravy směrem na Opočno a do Orlických 
hor mimo hlavní ulici města. Bylo schváleno, aby byla zjištěna a případně prosazována 
možnost jiného umístění této stavby.  

Pro Zpravodaj vybráno z podkladů předaných zastupitelům. 

  

Volby do zastupitelstev krajů – listopad 2004  

Od voleb do zastupitelstev krajů už uplynulo dosti času, ale snad čtenáře zaujme, jak se hlasovalo 
u nás ve Smiřicích, v Rodově a v Holohlavech. Z výsledků vyplynulo, že účast voličů se mnoho 
nelišila od celostátního průměru. A hlasování pro jednotlivé strany ukázalo, že i zdejší občané se 
přiklonili více k pravicovým stranám. Z uveřejněné tabulky je např. zajímavé, že v Rodově ČSSD 
nezískala ani jeden hlas a ODS zde získala přes polovinu – téměř 60 % – hlasů! Pozoruhodné je, 
že ve Smiřicích, kde v minulosti získávala ČSSD až rekordní počty hlasů (i nejvíce v rámci celého 



kraje!), tentokrát naopak získala velký počet příznivců ODS. Podobně i v Holohlavech získala 
největší počet hlasů ODS.  

  

 Dvorana  škola  Rodov  Holohlavy 

Oprávněných voličů 1163  1167  141  654 

Platných hlasů 314  333  47  228 

% 27,0  28,5  33,3  36,3 

        

 hlasů %  hlasů %  hlasů %  hlasů % 

KDU-ČSL 18 5,7  20 6,0  1 2,1  23 10,1 

Za životní jistoty 1 0,3  1 0,3  1 2,1  2 0,9 

US–DU 3 1,0  2 0,6  1 2,1  1 0,4 

Republikáni M. S. 2 0,6  2 0,6  0 0,0  2 0,9 

Nezávislí 8 2,5  5 1,5  3 6,4  6 2,6 

Volba pro kraj 11 3,5  20 6,0  7 14,9  15 6,6 

Strana zelených 13 4,1  9 2,7  1 2,1  7 3,1 

ODS 141 44,9  151 45,3  27 57,4  79 34,6 

Koruna Česká 1 0,3  0 0,0  1 2,1  0 0,0 

Pravý blok 1 0,3  2 0,6  0 0,0  3 1,3 

ČSSD 41 13,1  48 14,4  0 0,0  27 11,8 

Dem. unie ČR 0 0,0  0 0,0  0 0,0  0 0,0 

SNK – sdruž. nezáv. 7 2,2  8 2,4  1 2,1  14 6,1 

Str. zdrav. rozumu 0 0,0  0 0,0  0 0,0  1 0,4 

KSČM 67 21,3  65 19,5  4 8,5  48 21,1 

 Procentní hodnoty jsou zaokrouhleny na jedno desetinné místo.  

 

 

Stále aktuální téma – jak s odpady?  

Hned na začátku nemilá zpráva. I když se od 1. května 2004 zvedla sazba DPH, město cenu pro 
občany nezvedlo. V příštím roce však už není zbytí a ceny za odvoz odpadů jsou zvýšeny. 
Domníváme se, že zvýšení cen je pro domácnosti stále ještě únosné.  

Cena za likvidaci odpadu se odvíjí i od toho jak umíme třídit odpad. Za vytříděné odpady, ať se 
jedná o sklo nebo plasty, město získává finanční příspěvek. Když se však třídí špatně a kontejner 
na papír je z poloviny plný slupek z brambor, shnilých jablek a plín, těžko můžeme po firmě Rund 
chtít aby takový – s prominutím  – „svinčík“ přetřídila a abychom mohli dostat dotaci.  

Špatná separace škodí 2x, jednak přicházíme o dotaci, jednak poškozuje ty spoluobčany, kteří 
třídí kvalitně a jejich snaha přichází vniveč.  

Po novém roce bude provedena kontrola separovaného sběru při výsypu a nejhůře separovaná 
místa budou zveřejněna na vývěsní tabuli a ve Zpravodaji.  

Budeme-li lépe třídit, bude více peněz, město bude schopno držet ceny na nižší úrovni!!! Záleží 
na nás na všech, nejen na radnici.  

A nyní co nás v r. 2005 čeká:  

 



Označení svozu odpadu:  počet svozů za rok:         výše poplatku: 

celoroční svoz     52    1770,– Kč 
kombinovaný    41    1400,– Kč 
plný a měsíční     36    1240,– Kč 
poloviční     26       910,– Kč 
poloviční a měsíční    21       740,– Kč 
měsíční     13       480,– Kč 
2měsíční       7       320,– Kč 
  

Firma RUND Nový Ples se omlouvá, že se jí do doby vydání Zpravodaje nepodařilo vydat svozový 
kalendář na rok 2005. Kalendáře svozů budou o něco později k vyzvednutí na MěÚ a v místních 
trafikách.  

Město Smiřice bude vybírat poplatky za odpad a ze psů až od února do konce dubna. Jak je už 
zvykem, uvítá platbu v hotovosti v účtárně Městského úřadu ve Smiřicích. Platit lze kdykoli 
v pracovní době úřadu kromě pátku, kdy je úřad pro veřejnost uzavřen.  
 

Psí útulek  

Psí útulek ve Smiřicích „oslavil“ první rok existence. Byl kolaudován dne 18. prosince 2003. Jeho 
prostory prošlo 9 psů, kteří našli nové pány, jeden starý pes uhynul a jeden musel být pro 
závažné ledvinové potíže utracen. V současné době žije v útulku 5 psů čekajících na nového 
pána.  

Obsluhu útulku zajišťuje jeden pracovník na zkrácenou pracovní dobu. Přesto však náklady na 
chod útulku nejsou malé. Za krmivo se za 11 měsíců vydalo 15 tisíc Kč, za základní veterinární 
péči 6 tisíc Kč a k tomu ještě třeba připočítat náklady na otop, elektrickou energii a vodu.  

Chybí peníze na dokončení druhého oplocení výběhu a dalších kotců. Přesto však tento počin – 
vybudování útulku pro opuštěné psy – je přínosem. Jsou města mnohem větší, která vlastní 
útulek pro opuštěná zvířata nemají.  

Pokud je volné místo, může občan Smiřic za úplatu umístit psa do útulku v době své nemoci, 
nebo pobytu na dovolené, školení apod. Nejlepší je, má-li pes svého pána. A kdyby někdo chtěl 
pejskům na Vánoce přilepšit nějakou psí dobrotou, nic tomu nebrání.  

Marcela Mrákotová, odbor správní a životního prostředí  

  

  

Z jednání zastupitelstva obce:  

Zastupitelstvo obce projednalo a schválilo:  

 založení obchodní společnosti „Služby obce Holohlavy s.r.o.“. Hlavní náplní činnosti této 
společnosti zůstává provozování hostinské činnosti. 

 

Z p rávy   
 

Obecního úřadu Holohlavy 



 žádost o bezúplatný převod pozemků parc. č. 449/1 a 449/4 do majetku obce  

 žádost o úplatný převod pozemku č. 444/46 rovněž do majetku obce  

 vyhovělo žádosti Českého domu nábytku o snížení nájemného za reklamní poutač na částku 
20 000,– Kč/rok.  

Zastupitelstvo obce projednalo:  

 žádost občanů na renovaci dětského hřiště.  

 vzalo na vědomí rezignaci ing. Ivana Balcara na funkci člena zastupitelstva obce z důvodů 
změny trvalého bydliště.  

  

 

Pár slov před koncem roku 

Rok 2004 nebyl tak bohatý na stavební činnost obce jako 
rok předcházející. Byla dokončena oprava suterénu 
v mateřské škole, realizována rekonstrukce veřejného 
osvětlení v ulicích Smiřická a Na Kopečku, oprava 
chodníku v ulici Luční, oprava opěrné zdi u fary, byl 
opraven chodník pod železničním mostem Brodek.  

Jménem členů zastupitelstva obce přeji všem občanům 
krásné a spokojené Vánoce mnoho zdraví a úspěchů 
v roce 2005.  

Miroslav Hlava, starosta obce  

  

 

Holohlavská mateřinka  

Život je prý změna. Podle tohoto rčení žije mateřská škola v Holohlavech asi opravdu naplno. 
První větší změny přišly již v loňském školním roce s odchodem odloučených školních tříd zpět do 
smiřické základní školy a od letošního září se počet školkových tříd snížil ze dvou na jednu. Tyto 
skutečnosti s sebou přinesly určité nepříjemné kroky, týkající se nutných změn v úvazcích 
provozních zaměstnanců i v personálním obsazení školky.  

Pro nás, učitelky, přinesl přechod na jednotřídní provoz trochu odlišný a komplikovanější způsob 
práce, než jsme byly dosud zvyklé. Ve třídě jsou zastoupeny všechny věkové skupiny a tak je 
pedagogická práce náročnější na organizaci všech činností, aby byly tyto věkové rozdíly 
respektovány a zároveň se plnily všechny cíle stanovené plánem výchovné práce. Avšak to, co 
zprvu vypadalo jako komplikace, přineslo překvapivé výsledky, o které bychom se rády podělily.  

Adaptace dětí na počátku září proběhla prakticky bez slziček, protože sourozenci i kamarádi 
z ulice mohou být spolu ve třídě celý den. Starší děti se staly ve třídě vzorem a tahouny pro ty 
mladší, aniž by je někdo o to žádal a učí se tak respektovat se mezi sebou. Svou vyspělost si 
velice dobře uvědomují a tím roste j jejich sebevědomí. Pro mladší kamarády jsou inspirací ve 
všech činnostech a i tolik obávaná agresivita mezi dětmi je daleko menší. Děti jsou k sobě 
ohleduplnější a přátelštější, nedělají mezi sebou rozdíly a velcí kamarádi se velice často staví do 
role ochránců těch menších.  



My, učitelky, jsme stály před problémem zorganizovat nadstandardní aktivity školky tak, aby 
mohly být zachovány. Z předešlých let byly děti zvyklé na možnost práce ve výtvarném 
a hudebně-pohybovém kroužku a kroužku Němčina hrou, které probíhaly v době odpoledního 
odpočinku, kdy se překrývala práce dvou učitelek. I tento problém se nám podařilo vyřešit, a tak 
děti navštěvují kroužky dle své libosti a bezplatně dál. Spolu s provozními zaměstnanci se 
snažíme dětem jejich pobyt ve školce co nejvíce zpříjemnit a vytvářet podmínky pro jejich zdravý 
rozvoj. Snad se tyto naše snahy jednou v budoucnu zúročí.  

Stojíme jen pár dnů před Vánocemi a závěrem roku, dobou, kdy mají lidé k sobě o něco blíž, 
hodnotí uplynulé období a kdy si něco, byť jen v koutku duše, přejí. I my v holohlavské školce 
máme přání, snad neskromné, kdo ví… Kromě zdraví, lásky a pokoje si přejeme, aby podmínky 
pro naši práci s dětmi zůstaly alespoň takové jaké jsou a aby se naše školka i v budoucnu ozývala 
dětským smíchem.  

Je také na místě poděkovat našemu zřizovateli, Obecnímu úřadu v Holohlavech, za velice dobrou 
spolupráci a vstřícnost při řešení všech provozních problémů a popřát všem pevné zdraví, hodně 
sil a úspěchů. 

Pro ty, kteří chtějí vědět o MŠ v Holohlavech víc: wvvw.msholohlavv.wz.cz nebo na web. 
stránkách Obce Holohlavy.  

Renáta Smotlachová, učitelka  

  

 

Společenská kronika Holohlav  
Sestaveno podle údajů, předaných Magistrátem města Hradec Králové do 30. října 2004.  

Narozené děti s trvalým pobytem v Holohlavech: 

V uplynulém období se v naší obci žádné děti nenarodily. 
 

V uplynulém období se dožili uvedených životních jubileí tito holohlavští občané, kterým 
touto cestou přejeme do dalších let hodně zdraví a životní pohody:  

 Hostačný Alois  85 let    Kábr Josef  85 let  
  

Z našich řad odešli  

 Miková Kristina  ve věku 54 let   Brož František   ve věku 78 let  
 

Čížková Lenka, Obecní úřad Holohlavy  

  
 

Svaz důchodců ČR ve Smiřicích  

 Krajská rada SD ČR v Hradci Králové vznikla 11. listopadu 2002 a řídí městské a místní 
organizace tohoto svazu. Její první zasedání se uskutečnilo 19. března 2003 v naší organizaci. 
Tohoto zasedání se zúčastnili starosta a tajemnice smiřického městského úřadu. Na pozvání 
KR Svazu důchodců ČR přijeli na návštěvu do Hradce Králové senioři z Německa – ze země 
Braniborsko. Jejich první cesta vedla do Smiřic, kde se uskutečnilo jejich setkání s naším 
výborem. V našem městě je přivítal starosta Luboš Tuzar, byla zajištěna prohlídka zámeckého 



kostela s výkladem v německém jazyce. Na závěr setkání byla společná večeře ve Dvoraně. 
Předsedou KR Svazu důchodců ČR p. Šklíbou bylo toto setkání ohodnoceno kladně. Setkání se 
zúčastnil i předseda SD ČR prof. Solich s manželkou. V dalších dnech se zúčastnili „Dnů 
seniorů“ v Hradci Králové. Postupně navštívili Domov důchodců v Moravské Třebové, hrad 
Bouzov, Javoříčské jeskyně, památník obětí tragedie Javoříčko (1945), Olomouc a Kroměříž. 
Na oplátku bylo na návštěvě v Německu ve dnech 1. až 4. září 2004 45 českých seniorů 
(členové ÚR SD ČR, předsedové KR SD ČR). Za smiřickou organizaci se měla zúčastnit 
p. Kučírková – byla však v té době v lázních.  

 Z průzkumů prováděných mezi seniory (spolupráce Svazu důchodců a Fa FUK) je zřejmé, že se 
zdravotní péčí je spokojeno 74 %, 18 % ji nehodnotilo a jen 8 % dotázaných projevilo 
nespokojenost. Seniorům se nelíbí v lékárenské péči zejména doplácení na léky 
a nejednotnost v cenách. 40 % dotázaných si ověřuje výši doplatků za léky a celkem 
pochopitelně navštěvuje lékárny, kde jsou doplatky nižší. Pro výši doplatků odmítlo lék 15 % 
respondentů. Bylo zjištěno, že za volně prodejné léky utratí ročně do 100,– Kč 29 %, do 
1000,– Kč 56 % a nad 1000,– Kč 15 % dotázaných. Více než polovina v průzkumu uvedla, že 
využívá „svou“ stálou lékárnu.  

Z ankety vyplynuly i další zajímavé skutečnosti, jako např.: 55 % dotázaných důchodců žije 
osamoceně, 40 % jich žije s manželkou, 4 % u dětí a 1 % v domovech důchodců. Na dotaz, 
kde by nejraději důchodci prožili své stáří, 34 % by rádi zůstali v rodině, 28 % ve svém bytě 
s pomocí domácí a pečovatelské péče, 35 % v penzionech a jen tři procenta v domovech 
důchodců.  

 Připomínky KV OD k nařízení vlády o zvýšení důchodů v roce 2005 zaslaném 
1. místopředsedou vlády a ministrem práce a sociálních věcí ing. Škromachem. Po 
nedostatečné valorizaci důchodů v roce 2004 v průměru o 144,– Kč pokleslo sociální 
postavení seniorů ve společnosti na nejnižší úroveň za celé období ekonomické 
transformace. Návrh na zvýšení důchodů v roce 2005 tento nepřijatelný vývoj nezastavuje, 
naopak zakládá další zhoršení. Sociální postavení seniorů bude ve společnosti téměř 
o polovinu horší než sociální postavení ekonomicky aktivní populace. Je naprosto 
samozřejmé, že senioři transformační dluhy nezpůsobili, ale naopak vytvořili hodnoty, ze 
kterých stát dodnes profituje. S ohledem na tato fakta bylo požadováno valorizovat důchody 
roce 2005 tak, aby zhoršování sociálního postavení důchodců bylo zastaveno.  

Vlasta Kučírková, předsedkyně SD ČR ve Smiřicích  

 

 

  

Houslovému virtuosovi Jaroslavu Svěcenému se zalíbilo prostředí a akustika smiřického kostela 
natolik, že se stal iniciátorem mnoha kulturních akcí v jeho prostorách. Jsou to hlavně pěvecké 
i hudební koncerty, při nichž předvádí i svou mistrovskou hru na houslích. Přínosné je i jeho 
zasvěcené průvodní slovo. Mistr Svěcený byl iniciátorem vzniku kulturní tradice ve Smiřicích – 
Smiřických svátků hudby. V tomto roce nahrál v prostorách kostela i „cédečko“ s názvem Slavné 
české housle – Smiřické svátky hudby. Město Smiřice může toto CD brát nejen jako prezentaci 
jarního festivalu Smiřické svátky hudby ale i prezentaci města – na přebalu je totiž kromě jiného 
snímek smiřické kostela.  

                                       K U L T U R A                      

 



Uvedené „cédečko“ vzniklo na přelomu srpna a září. Jeho křest se uskutečnil v kostele za účasti 
významných hostů. Kmotrem se stal sochař a medailér Mistr Milan Knobloch. Na koncertu 
zazněly skladby italského barokního skladatele Giuseppe Tartiniho v podání Jaroslava Svěceného 
za doprovodu cembalistky Jitky Navrátilové.  

Hejtman Královéhradeckého kraje Pavel Bradík se při této příležitosti vyjádřil takto: „Jsem rád, že 
se projekt mohl uskutečnit i díky podpoře Královéhradeckého kraje. Věřím, že se Smiřické svátky 
hudby stanou významnou hudební a kulturní tradicí.“  

 

Tip na (nejen) vánoční dárek  

Jak je už výše uvedeno, v zámeckém kostele se uskutečnilo natáčení CD „Slavné české housle –
Smiřické svátky hudby“, na němž houslista Jaroslav Svěcený interpretuje skladby italského 
barokního skladatele Giuseppe Tartiniho, na cembalo jej doprovází Jitka Navrátilová.  

Toto CD, na němž je představeno pět sonát jednoho 
z nejvýznamnějších představitelů barokní 
instrumentální hudby, je výjimečné tím, že nabízí 
zajímavé zvukové srovnání mistrovských houslí tří 
století (jsou zde použity troje dobové housle jednoho ze 
zakladatelů tzv. „pražské houslařské školy“ 
J. O. Eberleho, další tři nástroje jsou z dílen českých 
mistrů konce 19. a první poloviny 20. století), ale také 
tím, že několik zde představených Tartiniho sonát je na 
hudebním nosiči zachyceno vůbec poprvé.  

V neposlední řadě je kvalita tohoto CD podtržena 
vynikající akustikou prostor národní kulturní památky 
zámeckého kostela Zjevení Páně ve Smiřicích.  

CD je možno zakoupit na sekretariátě Městského úřadu, v pokladně kaple a v kulturním domě 
Dvorana, jeho cena činí 250,– Kč.  

Přebal CD obsahuje informace o interpretech, jsou zde představeny všechny housle, na které 
bylo při natáčení hráno a informace o našem městě a zámeckém kostele – to vše v jazyce 
českém, anglickém a německém.  

 

  

PPřřeehhlleedd  kkuullttuurrnn íícchh  aa  ssppoolleeččeennsskkýýcchh  
akcí pořádaných Městským kulturním střediskem Smiřice 

 

prosinec 2004 
  

18. 12. 2004 od 19 hod.  

Vánoční koncert Yvetty Blanarovičové  
Zámecký kostel Zjevení Páně  

19. 12. 2004 od 14,30 hod  

DĚTSKÝ KARNEVAL   
KD Dvorana  



20. 12. 2004 od 19 hod.   

Jan Jakub Ryba – ČESKÁ MŠE VÁNOČNÍ 
Účinkuje Smíšený pěvecký sbor SMETANA z Hradce Králové  
Zámecký kostel Zjevení Páně Smiřice  

Podrobné informace o pořádaných kulturních akcích budou postupně uveřejňovány na 
webových stránkách města www.smirice.cz, odkaz Kultura ve městě. Předprodej na jednotlivé 

pořady a koncerty bude zahájen v KD Dvorana vždy cca 8 týdnů před jejich konáním. 
 
 

Městské kulturní středisko Smiřice, Palackého 124, 503 03 Smiřice 
tel. 495 422 090, e-mail: meks.smirice@tiscali.cz 

  

 

 

PLESOVÁ  SEZÓNA 2005 
8. ledna  Myslivecký ples – Smiřice 

14. ledna  Myslivecký ples – Skalice 

21. ledna  Myslivecký ples – Smržov 

22. ledna  Ples smiřických škol 

28. ledna  Myslivecký ples – Hradec Králové 

4. února  Ples firmy IDC – FOOD  

5. února  Ples Obecního úřadu Skalice  

12. února  Ples Svazu žen 

18. února  Maturitní ples SOUp Smiřice 

25. února  Ples klubu rodičů – Černilov  

26. února  Hasičský ples – Holohlavy  

4. března  Ples MěKS Smiřice  

11. března  Ples firmy TEROP  

Začátky plesů jsou ve 20,00 hodin. 
Bližší informace – MěKS Smiřice, pí Trávníková – tel. 495 422 090 nebo 602 316 525. 

 

Smiřické svátky  hudby 
Velikonoční festival 24. – 28. března 2005 

Zahajovací koncert: 24. 3. 2005  Galavečer dvojkoncertů  

Jaroslav Svěcený – housle a průvodní slovo  
Žofie Vokálková – flétna  
Milan Lajčík – housle  
Julie Svěcená – housle  
Virtuosi Pragenses – komorní orchestr  

Antonio Vivaldi a J. S. Bach napsali mimo jiné nádherné skladby pro dva sólové nástroje 
a orchestr, které díky úžasné akustice kostela Zjevení Páně jsou ideálním obsahem zahajovacího 
koncertu.  



Druhý koncert: 25. 3. 2005  Jaroslav Svěcený & Jablkoň   

Unikátní spojení „klasického“ houslisty a nezařaditelné hudební formace přinese exkluzivní 
zážitek.  

Třetí koncert:  26. 3. 2005 Velikonoční slavnosti strun aneb   
 Tajuplné příběhy starých houslí  

Jaroslav Svěcený – housle a průvodní slovo  
Jitka Navrátilová – cembalo  

Šestery mistrovské housle 18. – 20. století zazní ve skladbách největších mistrů baroka (Vivaldi, 
Tartini, Corelli, Bach, Händel, Benda). Celý večer spojí poutavé vyprávění o historických houslích 
a jejich tvůrcích. V tomto nástrojovém obsazení natočil J. Svěcený své první CD v kostele Zjevení 
Páně.  

Čtvrtý koncert: 27. 3. 2005  Sváteční miniatury  
   v kostele Zjevení Páně   

 Jaroslav Svěcený – housle a průvodní slovo  
 Laura Vlková – klavír  
 Dechové TRIO AMADEUS  
Tento večer bude opravdovou lahůdkou pro ty, kteří rádi poslouchají nejznámější skladby 
napsané za posledních 350 let.  

Pátý koncert: 28. 3. 2005  Varhanní píšťaly zvěstují…   

Jaroslav Svěcený – housle a průvodní slovo  
Otakar Brousek – umělecký přednes  
Josef Popelka – varhany  

Na Velikonoční pondělí patří noblesa – krásná slova nositele ceny Thálie Otakara Brouska spojí 
tóny varhanního pozitivu a houslí. Koncert je věnován na podporu rekonstrukce varhan v kostele 
Zjevení Páně.  

 

Podrobnější program včetně času konání jednotlivých koncertů a informací o účinkujících 
budou opět uveřejněny na internetových stránkách festivalu www.festival.smirice.cz, kde 
bude ve druhé polovině února zprovozněn i on-line objednávkový systém vstupenek.  
 

   

 

 

        ZE ŽIVOTA ZÁKLADNÍ ŠKOLY  
  

 

Školní družina  

Školní družina získala nové prostory pro svoji činnost. Stěhovali, budovali a upravovali jsme 
oddělení dle svých představ a možností. S úpravou a materiálním vybavením nám pomohli 
někteří rodiče. Tímto bychom jim chtěli poděkovat za jejich pomoc.  



V září jsme otevřeli tři oddělení s celkovým počtem 84 dětí. Do prvního oddělení nastoupila po 
mateřské dovolené vychovatelka pí Lenka Kvapilová. Druhé oddělení vede vychovatelka pí Jana 
Zapadlová a třetí oddělení má na starosti vychovatelka pí Martina Zemková.  

Pro děti připravujeme ve školním roce 2004/2005 bohatý program. Například vánoční besídku, 
besedu s policií, odpolední disko hodiny s programem, Caruso–ŠOU, DO–RE–MI, písničkové 
odpoledne, dětský den a karnevaly s různým zaměřením.  

Věříme, že se letos bude dětem v družině líbit. Máme radost z toho, že jim můžeme zpestřit 
mimoškolní činnost a připravit bohatou škálu zajímavých činností.  

Jana Zapadlová, vedoucí vychovatelka  

 

„Ekomládě 2004“  

Dne 14. 10. proběhla na Střední zemědělské škole a VOŠ v Hořicích přírodovědná soutěž 
„Ekomládě 2004“, která byla pod záštitou žáků a učitelů této školy. Zúčastnilo se jí osmnáct škol 
z našeho kraje. Zástupce zde měla i ZŠ Smiřice, která přijela ve složení: Markéta Dvořáčková, 
Simona Havránková, Štěpán Havel a Václav Tarantík. Naším doprovodem byl skvělý 
přírodopisec Tomáš Hlaváček, který byl pro nás psychickou podporou. Konalo se mnoho disciplín, 
ve kterých byly prověřeny naše znalosti a dovednosti. Například: hod granátem do kbelíku, 
poznávání rostlin a živočichů, hlasů ptáků, vylovení ryb z kádě a jejich určování, geologický test 
a návrh log a soutěže. Netušili jsme, že se nám podaří umístit na 3. místě.  

Za naši snahu jsme obdrželi sladkou odměnu v podobě kokosového dortu… mňam! Dále jsme 
obdrželi dárkovou tašku. Tato soutěž nejen prověřila naše vědomosti, ale také nás poučila 
o přírodě a umožnila získat nové znalosti.  

Tímto bychom chtěli poděkovat našim učitelům přírodopisu, hlavně p. uč. Hlaváčkovi, za čas, 
který nám věnovali.  

Markéta Dvořáčková, Simona Havránková, Štěpán Havel, Václav Tarantík  

 

Z činnosti přírodovědného kroužku ANAX ZŠ Smiřice  

O letošních prázdninách opět proběhla „Expedice Grabštejn“, která se konala od třetího do 
dvanáctého července na státním hradu Grabštejn u Hrádku nad Nisou.  

V letošním roce jsme navštívili tradičně zoologickou zahradu v Liberci, a podívali jsme se i do 
sousední zahrady botanické. Další výlet nás zavedl na Ralsko – zříceninu hradu nedaleko 
Mimoně. Zde jsme mohli vidět nádherné lesní porosty a ve vrcholové partii hradního kopce, 
kromě zříceniny, i bohatou květenu. Po vycházce spojené se sběrem borůvek jsme si pochutnali 
na borůvkovém koláči, který nám osobně upekl Nezmar (tedy správce bradu M. Brůha).  

Práce na hradě byla letos zaměřena na výstavbu nových parkovacích stání pro návštěvníky 
hradu. Pomohli jsme též se zpracováním a úklidem dřeva.  

Zpestřením letošního pobytu na hradě byl pobyt skupiny historického šermu Rabidus z Pardubic. 
Měli jsme možnost shlédnout nejedno představení, ale podívat se i do zákulisí. Byli jsme dokonce 
pozváni i na premiérové vystoupení s ohňovými efekty. Fotografie z expedice můžete aktuálně 
shlédnout na nástěnce v přízemí staré školní budovy, výběr pak na www.zssmirice.cz (Zájmová 
činnost) – ANAX Expedice…  



V letošním školním roce pokračuje v činnosti přírodovědný kroužek po delší době s bohatou 
členskou základnou – je naplněn maximální možný počet členů. I nadále máme k dispozici 
klubovnu v biocentru Obora, na kterém pomáháme s potřebnou údržbou.  

Máme za sebou několik výjezdů do okolí a víkendové brigády. Začínáme trénovat na jarní 
soutěže. Po sezóně jsme uklidili biocentrum a opravili díry v lávce. Tu i nadále neukáznění 
návštěvníci postupně rozebírají, a podle ohořelých zbytků na ohništi dřevo patrně pálí. Na ohništi 
ostatně skončila i většina kůlů z přilehlé oplocenky, kterou jsme díky tomu museli zrušit. Tím jsou 
ovšem vysázené stromky přístupné zajícům a srnám a hrozí jejich zničení okusem. Dosadili jsme 
tři lípy do aleje podél parkovací plochy. Původní lípy byly zničeny při kosení trávy. Opravili jsme 
několik oplocenek.  

Po práci občas relaxujeme při žonglování s diabolem či míčky, vyzkoušeli jsme i házení 
bumerangem. Pokud seženeme dostatečné množství překližky, využijeme zimní období k výrobě 
bumerangů vlastních.  

A samozřejmě se učíme znát naši přírodu. A to nejen teoreticky, ale hlavně prakticky při 
pobytech v terénu. Své znalosti jsme si již mohli ověřit v „Azimuťáku“ s přírodovědně a turisticky 
zaměřenými úkoly. Nejlépe dopadla dvojice Aleš Král – Jiří Vokřál, následovaní párem Petr Povalil 
– Stanislav Krtek a dále dívčím duem Lenka Vokřálová – Marie Hlaváčková. Marie patří k těm 
několika přátelům a bývalým členům kroužku, kteří se pravidelně víkendových akcí účastní.  

Tomáš Hlaváček, vedoucí kroužku  

 

Školní hřiště – půlroční zkušenosti  

Mezi občany se objevily ojedinělé hlasy, že školní hřiště bylo zbytečnou investicí a nebo alespoň 
zbytečně drahou investicí (kterou by bylo možno použít na něco jiného). Jedním záporným 
argumentem bylo i „zbytečné“ pokácení lip.  

Jaké jsou zkušenosti se školním hřištěm půl roku po jeho otevření? Na to mohl dát nejlépe 
odpověď ředitel základní školy Petr Rohlena, který má hřiště před očima.  

 V době vyučování je hřiště využíváno především při hodinách tělesné výchovy. Čistý 
a odvodněný povrch dovoluje cvičení a sportování nejen při pěkném počasí, ale i velmi brzy 
po dešti. Na hodiny kromě našich žáků sem se svými učiteli chodí i žáci ze zvláštní školy 
a z odborného učiliště.  

 Velmi potěšitelné je to, že na hřiště si v době mimo vyučování našli cestu žáci i mládež. Až do 
večerních hodin zde vybíjejí svou bujnost nejen ve všední dny, ale i o víkendech a svátcích. 
Kromě žáků a mládeže sem našli cestu také dospělí i rodiče se svými dětmi. Až do konce 
listopadu se zde konaly fotbalové soutěže.  

 Pokud to počasí dovolí, využívá hřiště i školní družina. Žáci, kteří jsou odkázáni po vyučování 
na pobyt ve školní družině, mohou trávit část doby v pěkném a bezpečném prostředí.  

 I když je hřiště poměrně hodně využíváno, nedochází zatím k úmyslnému ničení jeho zařízení 
– došlo pouze k potrhání sítí za brankou.  

 Postupně je hřiště dovybavováno – byly zde umístěny odpadové koše, tabule rezervací 
a lavičky; provizorně byly zpevněny přístupové cesty.  

 Do budoucna bude dobré – v závislosti na finančních možnostech – počítat s dalším 
vybavením hřiště: chybí zatím koše pro basketbal, dobré by bylo mít zde míče na půjčování, 
bylo by dobré zlepšit travnatou plochu (pravý trávník) atd. Počítá se i s vybudováním 
parkovací plochy.  



 Hřiště přináší i určitý zisk z pronájmu a z rezervací. Za takto získané finanční prostředky byl 
pořízen „vysavač“ na listí – i když stromů hodně ubylo, přesto zde bylo na podzim listí 
habaděj.  

 Ještě ohlas dalšího uživatele školního hřiště – ředitel Domu dětí a mládeže ze Smiřic Aleš Šob 
potvrdil, že i vedoucí jejich kroužků s tělovýchovným zaměřením využívají hřiště. Stalo se tak 
např. v době tzv. „podzimních“ prázdnin. V zimních měsících je činnost kroužků soustředěna 
do tříd a do tělocvičny. Na jaře však počítají s uspořádáním atletických závodů a turnaje 
v minikopané opět na školním hřišti.  

 A ještě jednou ředitel Petr Rohlena: Na závěr mohu poznamenat, že návštěvníci z jiných měst 
– také školští pracovníci – naše hřiště přímo obdivovali a vysoce hodnotili přístup našeho 
města. Nejen obdivovali, ale i záviděli.  

  

 

Fotbalový podzim 2004/5  

Fotbal je pojem, který se skloňuje v poslední době snad nejčastěji. Policie České republiky začala 
vyšetřovat jednu z největších korupčních afér poslední doby. Přitom „máslo na hlavě“ nemají jen 
nejvyšší patra české ligy. Můžeme tento trend jedině přivítat a přát si, aby se do čela ČMFS 
konečně dostal kvalitní člověk, který se pokusí o dokončení obrodného procesu v českém 
fotbale.  

Výbor SK Smiřice podpořil svými podpisy akci za okamžité odstoupení stávajícího výkonného 
výboru ČMFS.  
 

Jak si vedli naši fotbalisté?  

Áčko, které vede dvojice Martin Knap a Petr Helešic, skončilo v podzimní části na pátém místě 
pouze o tři body za vedoucím Novým Bydžovem B. Mužstvo předvádělo kvalitní fotbal a cíl 
zůstává stále stejný – přiblížit se postupu do 1. B třídy.  

Nejlepšími střelci byli Petr Hampl s pěti góly a čtyřgóloví Pavel Hruška a Dušan Petráček.  

Výborné výkony podával Lukáš Bohatý, kterému přejeme brzké ukončení zdravotních potíží. 
Výbor SK jedná o příchodu nových posil, zejména o příchodu nového brankáře Palasmana. Zimní 
příprava začíná 8. ledna 2005 a jarní část sezóny 27. března 2005.  

Béčko, vedené dvojicí Josef Siede a hrajícím kapitánem Romanem Vrabcem, se dotáhlo na horní 
příčky IV. A třídy. Skončilo na třetím místě také s tříbodovým odstupem od Třebše B.  

Veliké návštěvy na nedělních střetnutích Béčka (zvláště pak rodiny Hujerů), dobrý fotbal 
a nadšení fotbalistů ukázaly správnost rozhodnutí výboru SK Smiřice založit náhradní tým.  

Samozřejmě ne vše bylo ideální, ale výbor SK si dal za cíl zlepšit koordinaci mezi prvním a druhým 
týmem Smiřic. Brankostroj béčka (51 gólů) měli na svědomí především Petr Šubjak, Lukáš 
Melichárek a Roman Vrabec.  

Dorost v krajské 1. A třídě překvapil kvalitními výkony. Trenéři Pavel Šolc a Bohouš Hampl se 
svými svěřenci dosáhli na sedmé místo tabulky. Před sezónou došlo k výrazné obměně hráčů 
a na hostování přišel nový záložník Pohl z Neznášova.  

Mladší a starší žáci zahájili sezónu nově v krajské 1. A třídě. Po počátečních rozpacích se starší 
žáci rozehráli a skončili na pěkném pátém místě. Svěřenci Martina Černého vybojovali 
neuvěřitelné vítězství v Rasoškách, nadělili rasošským žákům dokonce 23 gólů.  



Mladší žáci pod vedením Stanislava Kerharta a Radka Urgely nečekaně remizovali s Černilovem 
na jejich hřišti, bojovnost projevovali i v ostatních utkáních, avšak ta nestačila. Po skončené 
půlsezóně se nacházejí na desátém místě.  

Podařil se nám nábor elévů a ti pod vedením Petra Krejčího rozvíjejí svoje první fotbalové krůčky.  

Závěrečné rozloučení s půlsezónou proběhlo tradičně v kuželně Zálabák ve Smiřicích.  

Na závěr přeji všem krásné prožití vánočních svátků, mnoho zdraví v novém roce a úspěšné jaro 
našim fotbalistům.  

Roman Haman, předseda SK Smiřice  

 

 

Z GALERIE SMIŘICKÝCH OBČANŮ 
 

Dva různí lidé – dva různé osudy  

Ano – žili dva zcela odlišní lidé se svými cestami životem, s dvěma navzájem si cizími až 
nepřátelskými myšlenkami. Přesto se řízením nepřízně osudu oba ocitli 24. listopadu 1942 na 
stejném místě, dokonce v cizí zemi. Bylo to až v nacistické vězníci v Berlíně–PIötzensee. Oba tam 
čekal stejný závěr života. Po pseudosoudní frašce před „Lidovým soudem“ (Volksgericht) prošli 
celami smrti, aby oba skončili pod padajícím ostřím „stroje smrti“ v místní sekyrárně.  

První z nich byla žena – smiřická občanka Anežka Malá, roz. Mládková. Ve jménu své 
komunistické víry a myšlenky internacionalismu nepřála nacistickému režimu. Hitlerovský režim 
vnímala jako nepřátelský, přestože pokyny kominterny označovaly nacistické vojáky za 
„proletáře v šedých uniformách“. Navíc smlouva mezi tehdejší Velkoněmeckou říší a SSSR 
zkomplikovala život prokomunisticky orientovaným resistenčním organizacím. Přes tento vnitřní 
rozpor dokázala Anežka Malá organizovat, konspirovat a unikat nepříteli až do roku 1941. Po 
dramatických a tragických událostech byla v Praze zatčena. Prošla mystériem nacistické 
represivní mašinérie i pocitem vlastní sebetrýzně až do okamžiku své mučednické smrti.  

Druhým z uvedené dvojice byl muž – generál Václav Volf z nedalekých Máslojed. Ten byl starším 
a už pomáhal osvobodit naši zem od Habsburků. Byl totiž jedním z prvních c. a k důstojníků 
v ruském zajetí (zajat r. 1914), kteří vstoupili do srbské armády v Rusku. Prošel ruskou, 
francouzskou a italskou frontou. V roce 1919 bojoval na Slovensku proti hordám Janouška a Bely 
Khuna. Byl spoluzakladatelem naší armády, ve které prošel řadou velitelských funkcí. V době 
okupace naší země nacistickým Německem nevyužil nabídku k odchodu do Rumunska, ale zapojil 
se do vnitřního vojenského odboje. Protože byl známý i nacistickému Abwehru, byl již v roce 
1940 zatčen. Stejně jako v případě Anežky Malé byl také postaven před nacistický „Lidový soud“, 
který i v jeho případě dal pokyn k justiční vraždě. Ta byla vykonána ve stejné sekyrárně věznice 
v Berlíně–Plötzensee a stalo se to i ve stejný den – 24. listopadu 1942.  

Osudy obou lidí spojovalo odhodlání nepodvolovat se násilí a nespravedlnosti a spojilo je i stejné 
datum a místo jejich popravy. V hluboké úctě ke statečnosti uvažuji nad zachovanou 
dokumentací Volfovy rodiny. Nestala by se v roce 1948 subjektem řízení jiných „Lidových 
soudů“? O panu generálovi vůbec nepochybuji. A u Anežky Malé? Podle vyprávění jejího už 
zemřelého syna Karla byla její vnitřní poctivost větší než zaujetí stranou. Kdo to dnes může 
vědět?  

Smiřice 13. 3. 2004         Ing. Lubomír Kupka  



Cesta válečného letce  

„Kdo se stále pilně učí, ten je vlasti chlouba…“ je první část epigramu Karla Havlíčka Borovského, 
který kdysi často citoval ředitel zdejší školy Jan Černý příliš sebevědomým žákům. Proč pletu 
dohromady válečného letce, Havlíčka a ředitele Černého? Protože v tomto případě to k sobě 
opravdu patří.  

Pan ředitel měl dvě dcery, z nichž jedna se vdala za Josefa Fidlera (*24. 2. 1909  †23. 11. 1983) – 
to bylo všeobecně známo. I to, že byl Fidler vídán v letecké uniformě. Uvedená souvislost je tedy 
zřejmá. O Fidlerovi už zas tak známo nebylo, že prošel několika armádami, byl vyznamenán 
italskými partyzánskými medailemi, britskou válečnou medailí (The War Medal) a čs. vojenskou 
pamětní medailí se štítkem VB (Velké Británie). Z toho je zřejmé, že byl mezi italskými partyzány, 
v armádě Velké Británie a v Československé armádě (jako letec) v Anglii. Aby to nebylo tak 
jednoduché, byl vojákem tzv. první republiky. Následně byl zařazen do vládního vojska, s kterým 
byl převelen do Itálie. Přeběhl k italským partyzánům, kteří mu pomohli při přechodu hranic do 
Švýcarska. Zde se dostal do internačního tábora ve Wittenberku u St. Gallen, kde se přihlásil do 
čs. zahraniční armády.  

Jeho další cesta byla poněkud klikatá. Postupně se dostal do Marseille, Neapole, Alžíru, 
Gibraltaru a do skotského Greenocku. Poté už zase armáda a letectvo.  

Do vlasti se vrátil 21. srpna 1945 a sloužil v Olomouci v hodnosti praporčíka letectva jako učitel 
létání. Slovy: „Jeho další osudy nezjištěny. Bydlel ve Smiřicích v Nývltově ulici čp. 21.“ končí stať 
s jeho jménem v publikaci hradeckého muzea.  

Vraťme se zpět k druhé části Havlíčkova epigramu „… kdo si myslí, že vše umí, začíná být trouba“. 
To vztahuji i na sebe. Mylně jsem se domníval, že toho vím o Smiřicích hodně – ukazuje se, že se 
stále nacházejí nové a nové poznatky. Pan ředitel Černý by měl radost, že Havlíček je i dnes stále 
aktuální. Obávám se, že cílené potlačování zpráv o nekomunistickém odboji v letech 1939–1945 
vedlo ke ztrátě vzpomínek na mnoho poctivých lidí.  

15. 1. 2004          Ing. Lubomír Kupka  

Pramen: J. Ptáček – J. Rail: Letci Královéhradecka v druhém čs. zahraničním odboji (1939–1945) (Muzeum 
východních Čech v Hradci Králové 2000)  

 

 

Hurvínek už dojezdil  

V roce 1882 byla k železniční trati Pardubice–Liberec připojena ve Smiřicích tzv. Česká 
komercionální trať do Sadové. Tato trať měla sloužit hlavně k přepravě zboží, např. cukrové řepy 
do zdejšího cukrovaru. Cukrovar už není a většina zboží je v současné době přepravována 
nákladními automobily.  

A co ten nadpis? Mezi Smiřicemi a Sadovou (Hněvčevsí) byla osobní přeprava zajišťována 
většinou pouze jedním motorovým vozem, kterému lidé říkali důvěrně „Hurvínek“. Doprava osob 
po této železniční trati č. 046 skončila dnem 11. prosince tohoto roku. V novém jízdním řádu už 
odjezdy a příjezdy vlaků pro tuto trať nenajdeme. Doprava školáků i dospělých bude zajišťována 
autobusovou dopravou, která by měla obsloužit přepravou všechny obce, které byly na uvedené 
železniční trati a navíc i Rodov. Uvidíme!  

  

 



 

    

        Vzpomínáme  

 * 28. 12. 1934  

 † 12. 12. 1997  

  

 

   

Dne 28. prosince 2004 vzpomeneme nedožitých 70. narozenin naší maminky a babičky  

Květoslavy Paškové, roz. Rohlenové z Holohlav, 

která zemřela tragicky dne 12. prosince 1997. Stále vzpomínají děti Standa a Lída 
s rodinami. Kdo jste ji znali a měli rádi, vzpomeňte s námi. 

Ludmila Hrubá, Náchod 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

Nabízíme Vám kompletní služby v oblasti tisku 
a knihařského zpracování Vašich zakázek. 

Zajišťujeme dodávky kancelářského a papírenského sortimentu. 
   

tiskopisy, vizitky, pozvánky  
drobné brožury  
dopisní papíry  
letáky, podpisové a účetní knihy  
samolepky (papírové)  
tisk do formátu A2  

výroba razítek: dřevěná  
 samonamáčecí  
 datumky, číslovačky  

kopírování A3, A4  
rozřežeme na formáty  

rychlokopírování (tabulky, texty)  
od 500 ks A4 – 0,70 Kč/ks vč., DPH  
kroužková vazba  
laminování A3, A4, A5, A6  

knihařské zpracování zakázek  

velkoobchodní a maloobchodní  
prodej veškerého papírenského  
a kancelářského zboží:  

vše od šanonu až po kvalitní psací potřeby 

Těšíme se na Vaši návštěvu! 

EDUARD PASEKA 
TISKÁRNA - PASEKA 
Havlíčkova 30, Jaroměř 

Tel.:  491 815 400 
Mobil:  605 291 784 

E-mail: eduard.paseka@tiscali.cz 
 

Najdete nás v uličce za 
náměstím. Autem k nám 

dojedete z křižovatky  
u bývalého kina Svět. 

  

 



 Děti ze Smiřic a Rodova  
 narozené od července do září 2004: 

 

 

 

 

červenec  Denis Rajtar    srpen  Veronika Broulíková 
  Matěj Szabo     Anna Ježková 
  Michael Szabo      Vojtěch Slinták  

září  Josef Filip    Eva Šrytrová 
  Tereza Hrdličková   Emma Jasinková  
 

Údaje ve společenské kronice mohou být uváděny až tehdy, když přijde hlášení změn 
z Magistrátu města Hradec Králové – evidence obyvatel. Tato hlášení přicházejí většinou 
s opožděním, nelze proto dodržovat aktuálnost – i proto ještě nebylo možno uvést údaje za 
letošní říjen a listopad. S ohledem na ochranu osobních dat nelze ani uvádět více podrobností.  

   

 

 
 
jubilantům ze Smiřic a Rodova, 

 kteří se v uplynulém období dožili významných  
 životních jubileí:  

 

 

září 2004  Josef Horák   říjen 2004 Jiří Rol  
Václav Prokop      Antonín Vacek  

Milada Zápařková  
 

Vážení jubilanti, nová pravidla nám nedovolují uveřejnit bližší údaje o vás a uvést například 
i jak požehnaného věku jste se dožili. Proto k blíže neurčenému, ale významnému jubileu ve 
vašem životě, vám srdečně blahopřejeme, přejeme vše nejlepší a do dalších let hodně zdraví 
a životní pohody.  

  

 

 Sňatky  
 uzavřené Městským úřadem ve Smiřicích 

 v období od 1. září do 30. listopadu 2004:  
  

  

V obřadní síni Městského úřadu ve Smiřicích bylo v uvedeném období uzavřeno 5 sňatků.  



V kostele Zjevení Páně ve Smiřicích byly uzavřeny ve stejném období 2 sňatky. 

V obřadní síni Městského úřadu ve Smiřicích se 13. listopadu 2004 uskutečnila diamantová 
svatba – bylo to po 60 letech, kdy si Ladislav a Pavla Holmanovi z Hradce Králové při svém 
svatebním obřadu řekli své „ano“.  

  

 

  

  

   ve Smiřicích a v Rodově  

 v období od srpna do září 2004: 
  

 

Bahníková Lidmila   rok narození:  1937           zemřeli:  30. 8. 2004 
Bittnerová Růžena     1906       1. 9. 2004  

V uplynulém období v tomto roce již podruhé převýšil počet narozených dětí počet těch, kteří 
nás opustili. Narodilo se 10 dětí a zemřeli pouze 2 občané. Projevuje se určitě i to, že silné 
populační ročníky jsou nyní v rodičovském věku.  

Dana Jágrová, matrikářka  

 

 

Mitiskova kronika  
V letech 1857 až 1889 působil ve Smiřicích kněz Jan Nepomuk Bohaboj Mitiska ve funkci 
tzv. zámeckého kaplana. Kromě duchovní činnosti se věnoval i psaní kroniky o Smiřicích – napsal 
ji ve dvou verzích – v české a německé. Jedná se o velké ručně psané knihy.  

Kroniku města Smiřic doplnil Mitiska mnoha poznámkami i o světových událostech. Kronika je 
nyní vzhledem ke svému stáří v dosti žalostném stavu, uložena je v okresním archivu v Hradci 
Králové a po svém autorovi je pojmenována Mitiskova. Napsána je libozvučnou češtinou, o čemž 
se můžeme přesvědčit v následujících ukázkách – pro autentičnost je proto zachováván Mitiskův 
sloh i pravopis.  

Zastupitel města ing. Milan Plšek si tuto kroniku vypůjčil a pročetl. Ve spolupráci 
s ing. Lubomírem Kupkou, dlouholetým kronikářem města, s některými výňatky z ní seznamuje 
i čtenáře Zpravodaje.  

 

Vystavění chrámu Páně  

R. 1685 koupila panství Smiřice vdova po Leopoldu ze Šternberka Isabela Magdalena 
roz. komtesa de Porcie a panovala zde jen do r. 1692, kdy správu panství po ní převzal její starší 
syn Václav Albrecht. Po jeho smrti ujal se panství mladší syn Jan Josef hrabě ze Šternberka, který 
přečkav svého bratra, uvázal se r. 1696 ve statky otcovské. Nešťastnou náhodou utopil se 
i s manželkou Marií Violantou roz. hraběnkou z Preisingu r. 1700 v řece Innu v Bavořích při 
ztroskotání lodi v nejlepším věku při návratu z Říma. Jediná jejich dcera Maria Theresia se 
provdala nejprve r. 1715 za Jana Leopolda hraběte z Paaru a podruhé r. 1747 za Jana Daniela 
hraběte z Gastheimu. Žila a zemřela ve Smiřicích na zámku r. 1761.   



Výše jmenovaný Jan Josef hrabě ze Šternberka, jehožto manželka byla Marie Violanta, na levém 
břehu labském (dřívější tzv. jalový mlýnský náhon, který tekl také kolem Dvorany) vystavěti 
nechal dle vlašského slohu vysoký chrám k úctě sv. Tří králů. Důkazy toho nacházejí se až podnes 
na 11. etaži neb poschodí vpředu chóru hudebním, kdež v oválu klenutí latinský nápis zní takto:  

Východním Třem Králům Spasiteli se klanícím tento kostel vystavěn jest od nejjasnějšího Pána 
Jana Josefa jeho Cís. Král. hraběte ze Šternberku jeho Cís. Král. Veličenstva komořího 
a slovutné choti Marie Violanty rozené hraběnky z Preisingu. Roku 1699.  

L. P. 1715 byl Jan Leopold hrabě Paar co první panovník z této vznešené vysokorodé rodiny 
tohoto krásného panství Smiřického, protože tuto jedinou pozůstalou bohatou dceru Marii 
Theresii za manželku pojal. Tato velmi zbožná hraběnka byla mezi všemi majiteli panství 
Smiřického nejznamenitější a pro zdejší zámecký chrám Páně tou největší dobrotitelkou. Hned 
r. 1724 nechala v kostele zbudovat oltář s obrazem sv. Jana Nepomuckého.  

Po smrti rodičů maličké Marie Terezie dostavěl kostel její poručník a strýc Václav Vojtěch ze 
Šternberka – pán na Zelené Hoře. Kostel byl vysvěcen r. 1708.  

(Pozn.: Všimněte si, že i Mitiska ve své kronice uvádí, že u zámku je postaven k o s t e I! Škoda, že 
se všeobecně používá pro smiřickou Kulturní památku označení kaple /mv/.)  

 

Z historie města Smiřic – část I.  
 

Vysvětlení znaku města  
Město Smiřice dle spisovatele Šalera 150 domů a 1500 obyvatel mělo, má znak krytý most a nad 
ním se nacházející třílístek jetelový. Oboje dáno jeho polohou u Labe, ježto více ramen, zapotřebí 
mělo i více než jeden most. Tento hlavní most kvůli pevnosti a stálosti měl pršenou krytinu až do 
r. 1830. Tento jetelový třílístek jest symbol, neb význam bujných okolo Smiřic v říčních krajinách 
rostoucích travin a zvlášť zde dobře zdařilých jetelišť.  

Nápodobný dřevěný krytý most nacházel se přes řeku Orlici v městě Třebechovice, kteréž Němci 
od tohoto vysokého mostu jmenují Hohenbrück.  
 

Zřízení hasičského sboru  
16. července 1882 konána valná hromada a zvoleno vedení ku zřízení hasičského sboru: 
předsedou Jan Pavel Kučera – důchodní, jednatel: Karel Volf – učitel, velitel: Vincenc Nývlt – 
lékárník. Dále: Jan Čeněk – koželuh, Jan Letošník – učitel, Jan Mitiska – zámecký farář, Jan 
Valášek – náčelník u stříkačky, Jan Lefnar – zbrojmistr.  

Smiřický dobrovolný hasičský sbor přistoupil hned po svém zřízení k župě severovýchodních Čech 
se sídlem v Jaroměři, přičemž čítal 74 členy. 15. 8. 1886 zvolen velitelem Josef Lefnar (roku 1896 
rovněž zakládá vlastní hasičský sbor firma Malburg).  
 

Velká hasičská slavnost  
26. srpna 1888 plné bylo náměstí hasičů z vůkolních obcí a měst, na 800 jich bylo. Hasiči ve 
stejnokroji v trojřad se postavili proti radnímu domu, škole a městskému hostinci a jen zdejší tyto 
domy obsadili, lezli po střechách a tam z dvou stříkaček stříkali.  
 

Adolf Ignác Mautner  
Šlechetný lidumil Vysokorodý Pán pan Adolf Ignác Mautner rytíř z Markhofu pochází ze Smiřic, 
v domku č. 111, tak zvané staré pálence, jež patřila k c. k. Komornímu panství Smiřice–Hořiněves, 



byli v nájmu rodiče jeho Israel a Terezie Mautnerovi. Tam též se narodil pan Adolf (7. 2. 1802) 
a čtyři jeho bratři. Roku 1861 jmenovalo jej město čestným měšťanem svým, pro dobročinnost 
a lidumilnost ke zdejší chudině. Na vlastní náklad zřídil a roku 1865 městu předal chudobinec 
včetně finanční nadace na další provoz. Zemřel rovněž ve vysokém věku 88 let a v témže roce 
jako Jan Mitiska, v prosinci 1889.  

Počátkem prosince 1889 zahájila též činnost Mautnerova obecní kuchyně, která denně sytila 
50 školních dítek a 20 městských chudých živným obědem.  

K tomu bych rád doplnil, že i po smrti pana Adolfa rodina v této dobročinnosti neustala, přestože 
žili ve Vídni, na Smiřice a zejména ty nejpotřebnější vždy pamatovali, čestnými měšťany se tak 
stali i jeho následovníci Karel, Jiří a Ludvík.  

Škoda, že více z této sounáležitosti s méně majetnými spoluobčany nezůstalo zachováno do 
dnešní doby.  
 

Páni z Hustířan  
Jméno toto náleželo staročeskému rytířskému, častěji panskému a hraběcímu rodu, nazvavšímu 
se tak od sídla svého Hustířan, nyní vsi u Jaroměře, kdežto již r. 1394 seděli rytíř Bavor z Hustířan 
a Příba z Hustířan. Obšírný rodopis Zárubů nalézá se v bibliotéce Královské české společnosti od 
profesora J. Jandery z Hořic. 

Posledním z tohoto baronského rodu byl Josef Antonín hrabě Záruba z Hustířan.  

 

Nejstarší dějiny města  
Na severozápadě Královéhradecka rozprostírá se za posledními výběžky Krkonošskými utěšené 
údolí Polabské, jehož nejkrásnější body jsou, na severovýchodě vystavené hradby pevnostního 
města Josefova, jižně ale vysokostrmící pevnostní město Hradec Králové se svými věžemi a na 
západ jest co nějaká bašta nádraží při železné dráze od Hradce k Josefovu a k Jaroměři a vůkol 
jsou pestré lučiny, nimiž třemi rameny proudí českoznámý veletok Labe nazvaný, poskytující 
romantický pohled a uprostřed věru rajské krajiny této vyčnívá starobylý zámek a při něm ve 
způsobě hvězdy Šternberské osmiramenné s úhelníky zbudovaný Kostel s baňatou věží a přitom 
třemi mosty souvislý městys – nyní město Smiřice nazývaný.  

Kterého roku byl tento městys založen ve spisech není zjištěno, později dějepisci udávají, že jen 
něco málo co se nachází, tak tu z bezpečných pramenů udati se může, že toto místo, co městys 
u konce XIV. tého století, tedy okolo roku 1390 původ svůj vzalo.  

Léta páně 1404 přináležely Smiřice Janu Smiřickému, který v tomto roce byl s českým králem 
Vácslavem IV. jemuž Němci dali příjmení Lenivý, na sněmu ve Vratislavi, a později sice r. 1420 
dne 1. listopadu byl také na sněmu v Praze.  

Tento král Vácslav byl prvorozený syn Českého Krále Karla IV. – Otcem vlasti nazvaného, narozen 
v Nürenbergu dne 26. února 1361, a již co dvouletý kralevic 15. června 1363 co český král 
korunován a napotom panoval od r. 1378 až do r. 1419. Lidu českému zavděčil se tím, že zavedl 
český sloh v řízení úřední. Když tehdejší majitel těch přemnohých hustých lesů nabyl 
přesvědčení, že mnoho malé i vysoké zvěře přechovávají, tedy nechal nejprv na levém břehu 
Labe k účelu honitby malý dřevěný lesní neb lovecký zámek pro sebe a svou honební družinu 
postaviti, kdežby od lovu si odpočinuli, občerstvení nabyli a přes noc sobě odpočinouti mohli. 
Tento zámek lesní nazván byl od tehdejších obyvatel tvrz a nepochybně podobná byla malému 
hradu, v kterém tehdy panující velmož neb také vladyka se svou zámeckou družinou, lesníky 
a hajnými přebýval, dosti záhy nepostačitelný byl, tedy vidělo se nuceno blíže této, ještě některé 
dřevěné (dřev a kmenů ku stavbám měli v hojnosti) dosti primitivní obydlí zbudovati.  



A že tyto lesní hvozdy za zvěřní obory používané byly, důkazem jsou na východní a jižní straně 
lučiny ku vsi neb dědině Vlkov nazvané, kdežto před lety v pralesích zdržovali se dravci a vlci – toť 
dosvědčující posud pojmenování malá a velká obora, kdež doubí vykáceno býti muselo.  

Z pojmenování okolních obcí jest patrno, že první obyvatelé nebyli germánského neb 
německého, nýbrž ale českoslovanského původu býti museli, což se také tím dokazuje, že již 
tehdáž Holohlavy, Hořiněves, Chotěborky (1390) jen českými lidmi obývané byli a jen české 
kněze, plebany zvané, měli. Později po několika letech postaveny byly další dřevěné chaloupky 
a domky poblíž zámku, mezi nimi i hospoda u Zeleného stromu, r. 1839 Hotel Levý (na levém 
břehu Labe), r. 1884 zakoupen městem dostal název Městský Hostinec (dnes Městská restaurace 
Dvorana).  

Poněvadž tehdáž ještě stavební zákony nebyly v nařízení od kamene či z cihel stavěti, 
a obyvatelstvo se každoročně rozmnožovalo a z lesů množství stavebních dřev velmi lacino 
k dostání bylo, tak i nemajetní ale větším dílem nízký při zemi srub zbudovali, tak že okolojdoucí 
oknem snadno do světnice nahlížeti mohl.  

 

Pojmenování města  
Tento nově postavený městys neměl zpočátku jméno, ač skoro každý vědomost měl, že 
gruntovní pán jest zámožný vladyka, neb velmož Jan Smiřický, následovně byl-li někdo tázán 
z cizích kam jde, odpověděl – do Smiřického zámku, a když se navracel, tak na otázku odkud 
přichází – dal odpověď, že ze Smiřického zámku, a tak se stalo, že lidé sami tomuto městysi 
jméno Smiřice dle gruntovního pána udělili, kteréž až podnes se zachovalo.  

Jiné vysvětlení podává překlad z pamětnice číbuzské fary v II. knize, poněvadž v tehdejších 
dobách psávali kronikáři v latinské řeči, tedy píše jeden o Smiřicích v latině takto:  

Že tento městys Smiřice o tři řeky ramen přes potoky vylit a rozvodněn skoro celé místo 
ovlažujíce, pojmenování obdržel nezdá se býti pochybnosti. A skutečně k pozorování jsou zde 
samé řeky, neb sami řice – vztáhnou-li se tato slova sami řice – jest jméno Smiřice, když se 
písmenko a vypustí.  

Ještě jiná domněnka od čeho před dávnými časy toto místo to pojmenování Smiřice obdržeti 
mohlo, čemuž ale nedávám víry, i tak vidím se nucena čtenářům této Pamětnice sděliti:  

V jedné starožitné knize vypravuje se, že před dávnými věky tam, kdežto za naší doby ves 
Hněvčoves v zadku Hořiněves leží, dva rytíři a dva vladyky neb velmoži společně vesměs cestovali 
a na této cestě ohledně jedné sličné panny se pohádali a rozhněvali – však ale později na druhém 
místě nedaleko, kdež nyní Hněvčoves jest toho sporu a hněvu želeli až je hoře pojalo, proto 
nazvali toto místo Hořenoves a když přibyli ještě dále, kdež bylo místo poblíž Labe, tu se docela 
již smířili a tak že se smířili nazvali toto místo Smířice. A tak ti lidé, kteří této povídce uvěřili, tedy 
píší s dlouhým í Smířice a mají psáti Smiřice.  

Poněvadž tento městys od gruntovního pána Jana Smiřického pojmenování své obdržel, tedy 
jeden každý z toho poznati musí jak to slovo Smiřice pravopisně psáno býti má.  
 

Radnice a obecní archiv  
Město mělo radnici, dům pod jedno poschodí vystavěný, jako mnoho domů z pěkného pevného 
dříví a tak není divu, když tak při tom všeobecném požáru v srpnu 1839 do základu shořel a s ním 
i celý archiv, od počátku výstavby Smiřic roku 1404. Přece však se nějakým způsobem jedna 
knížka zámeckému faráři J. B. Mitiskovi, r. 1880 do rukou dostala. Byl to II. díl gruntovní knihy 
přijímání do řad měšťanů a udělování měšťanského práva. Tato stará kniha začíná památnostmi 



teprv od r. 1640, přední léta chybějí, neměla ukončení, tedy jest naznačeno, že věci obsahuje až 
do r. 1860, kdežto kronikář Jan Mitiska pokračoval až do své smrti r. 1889.  
 

Spojení Smiřic a Smiřiček  
Když potom Smiřice a Smiřička vystavěny byly, tak byla pro obě nemalá obtíž, že zpočátku 
neměla spojovacího mostu přes rameno Labe, tedy z nouze zřídili dřevěnou lávku, která však jen 
pěšímu lidu k přecházení sloužila, však ale s vozem museli se nedaleko na mělčinu Labe vyhnouti, 
a pak tímto brodem na druhou stranu přejeti.  

Později teprv zřízen byl z dubových fošen pevný most pro povozní, a tak teprv obě místa, která 
měla každá svého rychtáře v jednotu se spojily a Smiřička k Smiřicům přivtělena byla, staly se 
městysem. Panský zámek počal s č. 1 a tak běžela čísla domků i přes Smiřičky a pak vymohli si 
představení městyse i vejroční trhy. Léta páně 1425 stala se ze Smiřic a Smiřiček jednota a byl 
z nich městys, však pro udržení pořádku v městyse byl jen jeden rychetní ustanoven, který od 
vrchnostenského purkrabího zvolen a tomu úřadu přidělen, a za mír a pořádek se starati, 
a každého tyhodne se k panskému úřadu dostaviti musel, aby tam jisté daně odvésti a nové 
rozkazy a nařízení obdržeti mohl. (Na mapě z roku 1848, uložené v obecním archivu, jsou však 
Smiřice ještě vyobrazeny bez Smiřiček.)  

Tento městys Smiřice podržel politické řízení a policejní správu s řídícím přednostou, a zvoleni 
byli ze sousedů ještě dva starší – neb konšelé (Consulove) nazýváni, aby přednostovi svým 
poraděním ku pomoci byli, a v čas potřebí jeho místo nastoupiti mohli, později nazývali se obecní 
radní. Již hned v starých letopisech v 16. a 17. století nacházíme představený města, že jmenován 
byl do těchto hodností a později v jednom lexikonu mezi municipalními městy nacházíme takto: 
Smirzitz městečko v Královehradeckém kraji – přednostou pan Jan Hodek.  

Ze všeho již zde uvedeného jest důkaz, že Smiřice před nepamětnými časy již bylo jmenováno 
městečkem a že od svého prvního majitele pojmenování obdrželo. Roku 1797 se práv městečka 
ujal zdejší měšťan Jan Janák – kramář z čísla 101 (dnes prodej autodílů Skořepa), a zanesl ku 
c. k. Královskému úřadu do Hradce Králové písemní žádost, aby představený ve Smiřicích 
k rozdílu vůkolních vesnic jakožto purkmistr, a ti dva konšelé co městsko radní nazýváni byli a co 
městečko císařské, městský znak „Krytý most přes Labe a 3 trojlístky jetelové“ v pečeti a na 
spisech vyraziti oprávněni byli. (Žádal nejspíše aby bylo obnoveno a uznáno Gallasovské 
privilegium, jen ten most na pečetidle nebyl krytý.)  

Tato žádost došla od vyšších míst schválení c. k. Krajským úřadem 30. 11. 1797. Co první 
purkmistr městečka byl zvolen Matyáš Černý majitel domu č. 125, který byl zámožný hostinský 
u Zeleného stromu.  

(Tomu odpovídá razítko na jedné z předních stran Mitiskovy kroniky „Purkmistrovský úřad ve 
Smiřicích“.)  
 

Vpád do husitské Prahy  
Jan Smiřický v politických záležitostech byl vždycky mezi prvními, a bez jeho porady nic nebylo 
předevzato, jako onen vpád do Prahy dne 6. září 1426. Jako většina české šlechty přilnul i Jan 
Křtitel Smiřický, hned zpočátku k novému učení husitskému, drže straně Pražanů, od nichž 
r. 1421 dán za hejtmana Mělnickým, když tito Pražanům se podvolili a 4 artikule stran víry držeti 
slíbili. Maje účastenství skoro ve všech jednáních veřejných a výpravách válečných klonil se od té 
doby, co výstřední strany v táboru husitském zmáhati se počaly, stále ke straně mírnější a králi 
Sigmundovi příchylné. Když tato strana sjednavší se se stejně smýšlející částí obyvatelstva 
zejména Novoměstského, Prahy překvapením zmocniti se obmejšlela, propůjčil se Smiřický 
k provedení a osobnímu vedení podniku tohoto.  



Politická strana byla srozuměna s polským knížetem Sigmundem Korybutowiczem, že katoličtí 
Čechové se spojejí, aby klid a mír v zemi docílili, a když polský kníže z Lufhafen proti Sasům do 
boje vytáh, a Jan Smiřický do boje spoluvytáh, přišlo u Ústí nad Labem do srážky, kdež Čechové 
zvítězili a tu Jan Smiřický hrdinsky se vyznamenal a Korybutowicz byl zajat. Jan Smiřický a Vilém 
Valdštejn pán na Goldsteinu a Moravě, spolu s Janem Městeckým z Opočna a Putou z Častolovic 
pak vpadli se 600 jezdci, při otevřených branách do Prahy, kdež přišli na Staroměstské náměstí, 
tam se v řad postavili a volali: „Svatý pokoj“, „Svatý pokoj“ v naději, že Pražané se k jejich straně 
přidají. Ale daleko chyba, Pražané obořivši se na ně rozehnali zástupy jejich a pobili lidí jejich 
nemálo. A tak z toho 600 jezdců padlo 100 mužů a 250 přišlo do zajetí. Rytíř Smiřický sám, aby 
život uchránil vrazil do domu kněžského před Týnem mezi kaplany, kteří jej skryli ve sklepu, 
napotom byl vypátrán a na radnici do vězení dodán. Podařilo se mu však pomocí dukátů získat 
pomoc dcery žalářníka, kterážto mu k útěku dopomohla.  

Aby však zabránili do budoucnosti vpádům, tedy umluvili se Husité se Sigmundem, po třech 
dnech knížete vypustili z vězení, ano i bezpečnou dopravu na pomezí polské zaopatřili. Tento 
dobrý šlechetný kníže zapomněl v Čechách utrpěné nesnáze, provždy nepřestal míti lásku 
k Čechům. (Byla to láska spíše ke královské důstojnosti, Čechy ale měly krále Zikmunda.)  
 

Křižácké tažení Lucemburka  
Roku 1431 byl ohlášen křížovnický tah proti Husitům, totiž bojovníků z německé říše v počtu 
130 000. Jak ale tito bojovníci husitské vojsko uzřeli ztratili zmužilost a dali se na outěk, přitom 
římský Legát ztratil kardinální klobouk a kříž. Když napotom oba vůdcové Prokop Velký a Prokop 
Malý mnoho měst obložili, a všude kořistili, tedy v Čechách zdejší Matyáš Salava rytíř z Lípy u HK, 
za pomoci Králodvorských, Královehradeckých a Jaroměřských měšťanů tvrz Červenou Horu 
oblehli, zatáhli, obtáhli, vydobyli, zpustošili, že zříceniny až podnes k spatření jsou a sice u řeky 
Oupy v krajině u města Skalice.  

Když pak Táborité s velkou kořistí ze Slezska v mnohých odděleních domů se vraceli, tady 
obležení vojskem sesili tak, že Castel Červený Hrad vůdci Salavovi vydati se musel. (Hrad Červená 
Hora patřil Hynkovi mladšímu z Dubé a z Náchoda, který stál na straně Zikmunda, r. 1427 vzdal 
hrad Sirotkům a pánům podobojí za slib, že nechají posádku volně odejít.)  

Samo město Smiřice bylo roku 1437 vypáleno a vypleněno královéhradeckými Husity. (Míněn je 
nejspíše loupežný vpád Slezanů, chybí dostatek podkladů, ale r. 1450 tu dováděl Kolda ze 
Žampachu.)  
 

duben 2004          Pro Zpravodaj upravil Ing. Milan Plšek, zastupitel ODS  

Korektura ing. Luboš Kupka  
 

 
 

Falešné tóny  

Tvůj zpěv na jevišti ukazuje lásku k divadlu bez lásky k bližnímu.  
Velmi miluji hudbu, ale klidně hraj dál.  
Dnes je výročí skladatele Antonína Dvořáka. Z úcty k tomuto velkému Mistrovi nebudeme dnes hrát 
ani jednu jeho skladbu.  
Ty máš tak sytý hlas, že bys mohla zpívat i před sultánem. Ale musel bych ho přivázat.  
Řekni mi, zda mi tu chceš zahrát nebo někdo jiný a já ti řeknu, zda si to poslechnu.  
Když ti z toho, co ti tady vytýkám, v té tvé hlavě nezůstane nic a pořád to hraješ blbě, tak si udělej do 
not poznámky – já to také tak dělám.  



Regionální jízdní řád platný od 12. prosince 2004  

Na přání čtenářů uvádíme stručný výtah z jízdního řádu pro trať 031 v úseku Pardubice–Jaroměř. 
Upozornění: kolem Vánoc, konce a začátku roku jsou v jízdách vlaků určité výjimky!  

031 Jaroměř – Smiřice – Hradec Králové – Pardubice  

                                                           x                                x                                                              Spěšný                                         Spěšný 

Jaroměř  4:28 5:07 5:36 6:01 7:08 8:01 9:04 9:38 10:01  11:42 12:03 

Smiřice  4:37 5:17 5:47 6:13 7:18 8:14 9:13 9:46 10:14 11:10 11:48 12:15 

Hradec Kr.  4:50 5:30 5:57 6:26 7:31 8:27 9:31 9:56 10:27 11:21 11:58 12:28 

Pardubice  5:25 5:55 6:28  8:00 9:00 9:56 10:26 11:00 11:55 12:34 13:00 

 

                             Spěšný                                       Spěšný                       Spěšný 

Jaroměř  13:01 14:00 14:59 16:03 17:05 17:42 18:01 19:03 19:45 20:30 21:28 22:10 

Smiřice  13:10 14:11 15:08 16:12 17:19 17:48 18:12 19:12 19:52 20:39 21:36 22:19 

Hradec Kr.  13:21 14:24 15:21 16:28 17:31 17:58 18:28 19:24 20:01 20:50 21:45 22:30 

Pardubice  13:53 14:59 15:51 17:00 18:00 18:27 19:00 19:57 20:25 21:37 22:09 22:56 
   x = jede ve všední den, + = neděle a svátek  

 

031 Pardubice – Hradec Králové – Smiřice – Jaroměř  

                     x              Spěšný 

Pardubice  4:24 5:01 5:28 6:03 6:37 8:07 10:02 10:18 11:32 12:05 12:23 13:26 

Hradec Kr. 5:02 5:34 6:01 6:41 7:05 8:42 10:39 11:34 12:03 12:40 12:57 14:00 

Smiřice 5:17 5:47 6:12 6:56 7:18 8:53 10:51 11:49 12:14 12:51  14:10 

Jaroměř 5:27 5:56 6:19 7:05 7:27 9:02 11:00 11:59 12:21 13:00  17:10 
 

                     Spěšný              Spěšný              x             So, Ne 

   x = jede ve všední den, + = neděle a svátek  

  

 

    

  Z historie domů  

 ve Smiřicích 
  

 

Tentokrát se v historii o smiřických domech zaměříme na dům podle starého číslování čp. 104 
a podle nového (současného) číslování dům čp. 17. Tento dům stál na místě současného domu 
čp. 17 a jedná se o dům, ve kterém má nyní obchod pí Sluštíková. Pokud jste si uschovali minulé 
číslo Zpravodaje, pak je to na fotografii po pravé straně první dům za domem patrovým.  

Pardubice  14:06 14:37 16:06 16:24 17:21 18:04 19:01 19:31 20:32 21:05 22:00 

Hradec Kr.  14:36 15:29 16:41 17:34 18:01 18:41 19:38 20:05 21:05 22:32 22:57 

Smiřice  14:47 15:42 16:53 17:49 18:12 18:52 19:53 20:16 21:16 22:44 23:09 

Jaroměř  14:57 15:52 17:02 17:59 18:19 19:01 20:03 20:22 21:26 22:54 23:19 



Od smiřické obce koupil 22. prosince 1693 za 30 kop Jan, syn Mikuláše Havlasy obecní domek 
neb soInici s tou vejmínkou, „že obec, nemajíce tak hned žádné příležitosti pro skládání soli, tu 
komoru v témž domku k svobodnému užívání na rok neb na pár let, dle příležitosti, si ponechává“.  

Když manželka Havlasová Judita pro svou starost dále zde hospodařiti si netroufala, prodala 
domek 10. prosince 1734 Janovi Pechanovi za 62 kop. Ten odešel na vojnu a své dědičné právo 
na chalupu od něho koupil 15. března 1793 za 10 kop jeho bratr Matěj Pechan. Se svolením jeho 
sestry jako dědičky připsána mu byla v ceně 72 zl. 20 kr. „Když na zrak chybný se stal a své 
řemeslo tkalcovské déle prováděti nemohl a domek správu potřeboval a jeho syn a dědic na vojně 
byl jakožto pekařský tovaryš a pokud již bez toho zde již pět mistrův pekařských jest, obávaje se, 
že by od toho řemesla špatně živ byl,“ prodal 2. února 1799 svůj domek zeťovi Františkovi 
Neymanovi za 150 zl. Po smrti svého otce zdědil domek jediný syn jeho Josef Neuman, jemuž byl 
vložen do pozemkových knih 9. července 1825. Od 27. Septembris (září) 1852 držel domek za 443 
zl. Antonín Sehnoutka a od 16. února 1877 František Kaube s manželkou Marií.  

Sestaveno podle podkladů, které připravil ing. Lubomír Kupka.  

 

Č. Chronologie zjištěných 
majitelů 

Způsob 
nabytí 

Způsob užívání Způsob 
zcizení 

Datum 
změny 

Cena 

1 město Smiřice  
Solnice, užívaná městem jako sklad pro 
realizaci solního monopolu. 

prodej 22. 12. 1693 80 kop 

2 Jan, syn Mikuláše Havlasy koupě 
Kupuje a nechává městu na rok až dva roky 
právo užívání. 

dědictví   

3 
Judita Havlasová,  
vdova po Janu Havlasovi 

dědí Pro stáří a nemohoucnost prodává. prodej 10. 12. 1734 62 kop 

4 
Jan Pechan 
(možná Jan Pecháň) 

kupuje 

Jan odešel na vojnu a své dědické právo od 
něj koupil 15. 3. 1793 (po 59 letech?) bratr 
Matěj. Pozn.: Asi chyba v zápisu, zřejmě se 
jedná o další generaci. 

prodává 
s dědickým 

právem 
15. 3. 1793 

10 kop 
právo 72 zl. 

20 kr. 
chalupa 

5 Matěj Pechan koupě 

Koupil dědické právo od Jana a sestra 
(dědička) svolila ke koupi. Pro zrakovou 
chorobu už nemohl tkalcovat, syn (vyučený 
pekař) byl na vojně a ve městě je už 
5 pekařských mistrů. Proto prodává svému 
zeti. 

prodej 2. 2. 1799 150 zl. 

6 František Neyman koupě Po smrti otce dědí jediný syn. dědictví 9. 7. 1825 443 zl. 

7 Josef Neuman dědí  prodej 27. 9. 1852  

8 Antonín Sehnoutka koupě   16. 2. 1877  

9 
František Kaube  
s manželkou Marií 

     

        

 

 

Důležité upozornění pro čtenáře Zpravodaje  

Zájemci o Zpravodaj mohli dosud jednotlivá čísla Zpravodaje získat zakoupením v trafikách 
u Jedličků a u pí Černé. Téměř polovina čtenářů má Zpravodaj předplacený a dostává ho až 
domů. Protože pí Černá odmítla Zpravodaj prodávat, bude Zpravodaj prodáván pouze v trafice 
u Jedličků. Městský úřad doporučuje čtenářům, aby si časopis předplatili – bez dalších příplatků 
by jim byl doručován až do jejich domovů. Zpravodaj byste měli doma do tří dnů po jeho 
vytisknutí.  
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Do nového roku zvesela! 
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